
www.uncopdull.com

Primàries Catalunya
arriba a l'Ebre

Volen obrir un Family 
Cash a Amposta#p2 i 3 #p22

Recta final per als peatges 
entre Alacant i Tarragona

 L'actual concessió del tram sud de l'autopista AP-7 
s'acaba enguany, el 31 de desembre del 2019 

 Durant l'any que ara comença també ha d'entrar 
en funcionament la doble via a Vandellòs

Els CDR
tallen l'AP-7
a l'Ampolla, 
pels presos i 
pel 21-D
Els Comitès de Defensa de la 
República van tallar l'autopista el 8 
de desembre i també el 21 , contra el 
Consell de Ministres a Barcelona.

FOTO: MANOLO VELÁZQUEZ. #p8

Tortosa compra l'antiga fàbrica d'Indo per 255.000 euros
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El 26 de maig del 2019 hi haurà 
eleccions municipals i durant els 
proper mesos, tant abans com 
després dels comicis, això mar-
carà inevitablement la vida po-
lítica de les Terres de l'Ebre. De 
fet, ja hi ha partits i alcaldables, 
sobretot a les ciutats més grans 
del territori, que ja fa temps que 
es troben en plena precampanya. 
Ara mateix, la gran incògnita és 
saber si les municipals del 26-M, 
que també coincidiran amb les 
eleccions al Parlament Europeu, 
formaran part o d'un "superdiu-
menge" amb altres convocatòries 
simultànies. De fet, algunes veus 
han apuntat que Pedro Sánchez 
podria aprofitar el 26-M per con-
vocar també eleccions anticipa-
des a Espanya. La cirereta d'un 
"superdiumenge" perfecte, per 
no dir d'infart, seria que Quim 
Torra, per motius diferents, tam-
bé convoqués les eleccions cata-
lanes per al mateix 26 de maig.
En clau exclusivament local, el 
26-M tindrà un dels escenaris 
més interessants a la ciutat de 
Tortosa, on l'alcaldessa Meri-
txell Roigé intentarà repetir per 
al PDeCAT els bons resultats 
electorals que obtenia Ferran Bel 
per a CiU. Al davant tindrà dos 
candidats que repeteixen i que 
durant tot el mandat han inten-
tat fer una oposició constructiva 
i alhora de desgast de l'equip de 
govern del PDeCAT i Esquerra: 
Jordi Jordan, de Movem Tortosa, 
i Enric Roig, del PSC. 
Però, a més a més,  hi ha un pare-
ll de novetats que poden alterar 
significament l'escenari electoral 
a la capital de Tortosa. D'una ban-
da, l'aposta d'ERC per l'advocat 
Xavier Faura i la seua plataforma 
Tortosa Sí. I de l'altra, la segura 
participació de Ciutadans amb 
una llista de la qual, de moment, 
es desconeix qui serà l'alcalda-
ble. En el mateix context, també 

és encara una incògnita si el PP 
repetirà o no amb l'independent 
Xavier Dalmau com a cap de llis-
ta, si bé l'actual portaveu ja ha 
avançat que preferiria impulsar 
una candidatura unitària de les 
dretes constitucionalistes. De la 
mateixa manera, tambe falta per 
confirmar si Xavier Rodríguez, 
ara de baixa indefinida per pro-
blemes de salut, tornarà a ser el 
cap de llista de la CUP-AE.
 
Primàries Catalunya 
Mentrestant, ja se sap que la ini-
ciativa Primàries Catalunya arri-
barà a poblacions com Tortosa, 
Amposta, Ulldecona o la Ràpita, 
per impulsar la formació de llis-
tes unitàries independentistes 
per a les municipals del 2019. En 
la presentació del projecte, l'11 de 
desembre passat, la secretària de 
la comissió Primàries Tortosa, 
Marta Pulido, va afirmar que es 
viu un moment “transcenden-
tal”, i que cal fer un esforç per la 
implementació de la República. 
El moviment ciutadà té el suport 
de l'Assemblea Nacional de Ca-
talunya (ANC). De fet, el tortosí 
Joaquim Vallès, membre de la 
comissió i del secretariat nacio-
nal de la mateixa ANC, va remar-
car que es tracta del procés "més 
democràtic que hi pot haver", ja 
que es podran escollir els candi-
dats i el seu ordre a les llistes. Per 
la seua part, el també membre de 
la comissió Primàries Tortosa, 
Cristòbal Fernández, va dir que 
la iniciativa sorgeix davant la vo-
luntat de canviar la forma de de-
signar els polítics locals. 
En este cas, la presentació oficial 
de Primàries Tortosa va tenir 
lloc el dijous 20 de desembre al 
Centre Cívic de Ferreries. D'al-
tra banda, els candidats es poden 
inscriure, a través del web pri-
mariescatalunya.cat o físicament 
al local situat al número 26 del 
carrer Argentina, fins al 18 de ge-
ner; mentre que els electors tam-
bé ho poden fer per la mateixa 
via fins al proper 2 de febrer.  

EL REPUBLICÀ Adam Tomàs s’ha des-
marcat de la iniciativa Primàries Cata-
lunya, ara que Demòcrates vol impulsar 
una llista unitària independentista a Am-
posta. En una entrevista a Canal 21 Ebre, 
l'alcalde va recordar que ja el PDeCAT va 
proposar a Esquerra crear una candidatu-
ra sobiranista. Però Tomàs va valorar que 
a les municipals del 2019 serà millor que 

els partits independentistes es presenten 
per separat. A banda, l’alcalde d'Amposta 
va referir-se a la polèmica al voltant de 
les declaracions del president Quim Torra 
sobre la possibilitat de seguir la via eslo-
vena. Tomàs va assenyalar que l’error és 
voler comparar el cas català amb altres 
països que han assolit la seua indepen-
dència.  C.B.

Tomàs defensa llistes separades

LES CLAUS DEL 2019

Cinc mesos per a les municipals
 Les eleccions locals del 26 de maig, que coincideixen 

amb les europees, marcaran el panorama polític el 2019
 La iniciativa ciutadana Primàries Catalunya arribarà 

a llocs com Tortosa, Amposta, Ulldecona o la Ràpita

Un moment de la presentació de Primàries  Catalunya a Tortosa, el 20 de desembre al Centre Cívic Ferreries. // FOTO: CEDIDA.

Demòcrates vol Primàries Catalunya a Amposta
La iniciativa Primàries Cata-
lunya, que busca crear llistes 
d’unitat independentista per 
garantir ajuntaments compro-
mesos amb la República Cata-
lana després de les municipals 
del 2019, també ha començat 
a activar-se a les Terres de 
l’Ebre. Un dels seus impul-
sors és l’ampostí Josep Antoni 
Obalat, portaveu de Demòcra-
tes per Catalunya al territo-
ri. Obalat veu este moviment 
com una oportunitat per rege-

nerar la política i empoderar 
la ciutadania, per fer efectiu 
el mandat de l’1 d’Octubre. En 
el cas d’Amposta, des del PDe-
CAT també s’ha apostat per 
una llista unitària de l’inde-
pendentisme, però Esquerra 
d’Amposta, que governa amb 
majoria absoluta, d’entrada 
s’hi ha desmarcat. Obalat ha 
dit que, només si Primàries 
Amposta no tira endavant, 
Demòcrates farà llista pròpia. 
Durant una entrevista a Canal 

21 Ebre, Obalat també ha as-
senyalat que als grans partits 
no els interessa que es parle de 
Primàries Catalunya. Segons 
el web oficial, ja és segur que 
hi haurà primàries per la inde-
pendència a Tortosa i també 
s’està treballant per fer una 
llista unitària a Ulldecona. A 
Sant Carles de la Ràpita, el re-
gidor de Solidaritat, Àlex Cer-
vera, també ha manifestat que 
vol impulsar Primàries Cata-
lunya a la seua població.  

P
PORTADA

Gustau Moreno / Cinta Bonet
TORTOSA
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Un moment de la presentació de Primàries  Catalunya a Tortosa, el 20 de desembre al Centre Cívic Ferreries. // FOTO: CEDIDA.

PORTADA 

Meritxell Roigé surt com a favorita a les municipals de Tortosa, però les eleccions arribaran amb moltes novetats. // FOTO: CEDIDA.

Joaquim Paladella medita repetir a Batea, però Carles Luz té dubtes a Gandesa
L’alcalde de Batea, Joaquim Pa-
ladella, medita tornar a presen-
tar-se a la reelecció. Paladella és 
alcalde des del 1991, i per tant, 
en cas de repetir com a candidat 
de la UPTA, les municipals del 
2019 serien la setena vegada en 
què opta a la reelecció. L’alcalde 
ha reconegut que ara està més a 
prop de tornar a presentar-se, 
ja que abans de deixar la políti-
ca municipal voldria tancar els 
diversos fronts judicials oberts. 
L’alcalde també s’ha referit a 
la necessitat d’aconseguir les 
30 noves places de residència 
que la Generalitat es va com-
prometre a implementar. Però 
Paladella ha insistit en què cal 

refer la convivència, després de 
la tensió viscuda al poble per la 
polèmica amb la Fundació Terra 
Alta Segle XXI pel centre de re-
habilitació. De moment, la jus-
tícia està donant la raó a l’Ajun-
tament. En este cas, hi havia un 
contenciós administratiu amb 
una sentència favorable al con-
sistori, i ara també l’arxivament 
de la querella per prevaricació 
presentada contra l’alcalde i dos 
tècnics. Tot plegat, Paladella l’ha 
emmarcat en el “joc brut” per 
intentar apartar-lo de l’alcaldia.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Paladella va assegurar 
que el seu projecte per a Batea 
no està acabat, i va apuntar que 

volen impulsar projectes nous, 
per donar suport a la indústria 
vitivinícola, obrint el poble al 
futur i a la natura. 
D'altra banda, a la capital de la 
Terra Alta, Carles Luz encara 
no ha decidit si vol repetir com a 
candidat del PDeCAT a les pro-
peres municipals. De fet, durant 
el pregó de l’última festa major, 
l’alcalde de Gandesa ja va apun-
tar que no sabia si aquell seria 
el seu últim discurs per festes. 
De fet, va dir que la “incertesa” 
per part seua era gran, de cara al 
futur polític. De la mateixa ma-
nera, a Móra d'Ebre, Joan Piñol 
encara no ha dit si vol repetir 
com a candidat del PDeCAT. 
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LES CLAUS DEL 2019

L'últim any dels peatges a l'AP-7
 La concessió del tram de l'autopista entre Alacant 

i Tarragona s'acaba el 31 de desembre del 2019
 Amb el debat sobre la vinyeta en l'horitzó, govern 

català i espanyol aposten per acabar l'autovia A-7

El govern de l'Estat aixecarà els 
peatges de les autopistes que fi-
nalitzen la seua concessió este 
2019. En el cas de Catalunya, la 
mesura afectarà el tram de l'AP-
7 entre Tarragona i Alacant, la 
concessió de la qual s'acaba el 31 
de desembre de 2019. La mateixa 
data, també s'extingeix la conces-
sió de l'AP-4 entre Sevilla i Cadis. 
Però per al tram entre Tarragona 
i la Jonquera, els conductors en-
cara hauran d'esperar una mica 
més, fins al 31 d'agost del 2021. 
L'autopista AP-7 va ser inaugu-
rada el 1972. El govern franquista 
va concedir l'explotació a Aumar 
per 35 anys, però l'executiu de 
José María Aznar, del PP, va pro-
rrogar-la fins al 31 de desembre 
del 2019. A finals de novembre 
passat, l'actual govern espanyol ja 
va confirmar que està preparant 
el plec de condicions del contrac-
te per a la conservació dels 373,8 
quilòmetres de l'autopista que 
enguany seran alliberats, i que 
ascendirà a 16 milions d'euros 
anuals. La gratuïtat total del tram 
de l'AP-7 és una vella reclamació 
a la Comunitat Valenciana, però 
en canvi a Catalunya ja s'ha ini-
ciat el debat sobre la necessitat 
o no d'implantar la vinyeta, una 
mena de tarifa plana per poder 

circular per les vies ràpides del 
país, és a dir, per les autopistes i 
les autovies. En este sentit, la pla-
taforma Prou! A-7 Gratuïta Ja! ha 
rebutjat la implantació de la vin-
yeta, i ha acusat el govern català 
de tenir un afany recaptatori i de 
voler continuar afavorint l'actual 
concessionària de l'autopista.

L'any de les bonificacions
El 2018 que ara s'ha acabat ha es-
tat l'any de l'entrada en vigor de 
les esperades bonificacions per 
desviar el trànsit de camions des 
de l'N-340 cap a l'autopista. Una 
mesura per reduir la sinistralitat 
al pas de l'N-340 al seu pas per 
les Terres de l'Ebre i el Camp de 
Tarragona, i que va començar a 
aplicar-se el 2 de setembre pas-
sat, en els trams compresos entre 
Peníscola i l’Hospitalet de l’In-
fant, i entre Altafulla i Vilafran-
ca del Penedès. Diversos cartells 
indicaven els conductors la pro-
hibició de circular per l’N-340 i 
grups de Mossos d’Esquadra van 
instal·lar controls informatius 
per avisar de la restricció als ca-
mioners, amb una bonificació del 
42 al 50% als peatges. 
Però la mesura no va agradar els 
camioners. Des de la Federació 
d'Autotransport de la província 
de Tarragona (FEAT) es va afir-
mar que la mesura “criminalitza 
un sector d’activitat absoluta-
ment imprescindible”; l’assenya-

len com “el culpable” de la sinis-
tralitat; i el penalitzen amb “un 
nou impost”. Així, el sector con-
sidera que el desviament hauria 
de ser voluntari i que, en tot cas, 
si se’ls prohibeix poder circular 
en els trams de carretera més sa-
turats, siga amb un descompte el 
100% del preu del peatge. 
Fins al 5 de desembre, la FEAT va 
organitzar tres marxes lentes a la 
demarcació: la primera d’elles, 
l’11 d’octubre, pel pont del Pi-
lar, també a les Terres de l’Ebre.  
Així, el president de la Coope-
rativa de Transports de Tortosa 
(COTRAT), David Bladé, va ad-
vertir dels problemes de mobili-
tat que també estaven patint els 
transportistes a l’interior de les 
Terres de l’Ebre, per les dificul-
tats per transitar a l’N-340. Dos 
mesos després de l’entrada en 
vigor de la mesura, es confirma-
va que al tram de l'N-340 al seu 
pas per les Terres de l’Ebre, en un 
dia laborable, es desviaven fins a 
4.324 camions a l'AP-7 entre Pe-
níscola i l'Hospitalet de l'Infant.

La lluita dels veïns continua
El portaveu del moviment veïnal 
per la gratuïtat de l’AP-7, Llorenç 
Navarro, ha demanat reiterada-
ment la gratuïtat total, i ha criti-
cat que es faça pagar els camio-
ners pel que és una obligació. De 
fet, des del moviment veïnal han 
mantingut la seva lluita cons-

tant per l’alliberament total dels 
peatges. Durant el 2018, fins i tot 
van realitzar dues tancades: la 
primera, a l’agost, a la seu de la 
delegació del Govern a les Terres 
de l’Ebre, i la segona, al setem-
bre, a l’Ajuntament d’Amposta, 
per mostrar també als polítics 
locals la seua disconformitat per 
la construcció d’onze rotondes al 
tram ebrenc de l’N-340 i la futu-
ra implantació de la vinyeta. De 
fet, al mes de juny, el conseller de 
Territori i Sostenibilitat, Damià 
Calvet, anunciava que presenta-
ria el projecte de la vinyeta al Mi-
nisteri de Foment per a implan-
tar-la a tot el territori català.

El debat sobre l'A-7 pendent
En este context, també s'ha reo-
bert el debat sobre la construcció 
de l’autovia A-7 al seu pas per les 
Terres de l’Ebre. Es tracta del 
tram pendent entre el nord de 
Castelló i l'Hospitalet de l'Infant. 
Mentre alguns col·lectius ecolo-
gistes afirmen que suposarà un 
trinxament del territori, alcaldes 
com el de la Sénia, Joan Moisès, 
han reclamat "unitat" i "liderat-
ge" per exigir la construcció de 
l’autovia, un projecte que con-
sidera clau per al desenvolupa-
ment de l’interior del Baix Ebre 
i del Montsià. "Igual que ara a la 
zona de Torredembarra i Tarra-
gona han aconseguit més de 50 
milions d'euros per desdoblar 

l'N-340 i continuar l'A-7,  també 
nosaltres hem d'aconseguir la 
unió de tot el territori, per tenir 
clar quin és l'equilibri territo-
rial que ens mereixem", ha dit 
Moisès. "Per tant, és qüestió de 
lideratge territorial i de dir clar 
quina és la infraestructura que es 
mereix el territori, fent força tots 
els partits polítics allà on face fal-
ta", ha afegit l'alcalde senienc, tot 
recordant que l'autovia de l'inte-
rior haurà de quedar enllaçada 
amb el desdoblament de l'eix de 
l'Ebre, un projecte que depèn de 
la Generalitat de Catalunya.
També el delegat del Govern, Xa-
vier Pallarès, o el subdelegat del 
govern de l'Estat a Tarragona, el 
tortosí Joan Sabaté, han defensat 
la construcció d’esta autovia com 
a solució definitiva als problemes 
de congestió del trànsit i la sinis-
tralitat de l’N-340.  Per Pàllarès, 
la futura gratuïtat de l'AP-7 ser-
virà per constatar que l'autopista 
"no serà suficient per resoldre el 
dèficit d'infraestructures del te-
rritori", i ha advertit que l'AP-7, 
"amb només dos carrils", serà "un 
coll d'ampolla". Sabaté també 
creu que l'acabament de l'A-7 és 
una inversió "estratègica" per al 
territori, i per això volen incloure 
partides en els nous pressupostos 
de l'Estat. Amb tot, Sabaté ha dit 
que abans caldrà actualitzar l'es-
tudi d'impacte ambiental i enca-
rregar el projecte constructiu. 

 PORTADA

Una imatge dels primers cartells per indicar el desviament obligatori des de l'N-340 cap a l'autopista AP-7. // SÍLVIA ALARCÓN / ARXIU CANAL 21 EBRE.

Gustau Moreno / Cinta Bonet
L'ALDEA
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PORTADA 
LES CLAUS DEL 2019

L'hora de la veritat per als trens
 La posada en marxa de la doble via a Vandellòs 

s'ha ajornat novament, ara fins a la primavera
 Trens Dignes demana al subdelegat del govern de 

l'Estat que es mantingui l'actual línia de la costa

La posada en funcionament de 
la variant de Vandellòs del Co-
rredor Mediterrani, que s'havia 
anunciat per a la tardor del 2018, 
finalment no serà una realitat 
fins a la primavera d'este 2019. 
En realitat, la doble via d’ample 
ibèric en este tram ja està en-
llestida. Però el comissionat del 
govern espanyol per les obres, 
Josep Vicent Boira, va dir el 16 
de novembre en una conferència 
a Tarragona que encara no s'ha 
posat en servei perquè l’Agència 
de Seguretat Ferroviària hi està 
fent les comprovacions perti-
nents i, alhora, s’estan formant 
els maquinistes que operaran a 
la nova instal·lació. 
Quant a la variant de Vandellòs, 
la infraestructura s’ha configu-
rat provisionalment en doble 
via d’ample ibèric, però amb tra-
vesses polivalents per moure els 
rails a l’ample internacional un 
cop s’enllestisca el conjunt del 
corredor. La variant assumirà els 
trens que ara passen pel tram de 
via única de la línia de la costa, 
que es desafectarà i s’haurà de 
desmantellar fins a Salou-Por-
tAventura, segons preveu la de-
claració d’impacte ambiental 
del projecte. La variant connec-
tarà amb la línia del tren d'alta 
velocitat (TAV) a l’estació del 
Camp de Tarragona, i permetrà 
escurçar els trajectes entre Bar-
celona, València i Alacant en uns 
30 minuts. Però per permetre 
que els trens circulen per la línia 
del TAV en ample internacional 
i per la variant en ample ibèric, 
hauran d’aturar-se a l’intercan-
viador de la Boella.
A curt termini, doncs, els trens 

de mercaderies es veuran abo-
cats a passar pel litoral de la 
ciutat de Tarragona i els trens 
de passatgers de mitjana i llarga 
distància, com són els trens de 
les línies R-15 i R-16, ho faran per 
l’interior. El territori ha plante-
jat la recuperació de l’antiga lí-
nia Reus-Roda per desviar les 
mercaderies. A més, també s’ha 
reclamat un enllaç entre la línia 
de la costa -un cop tingui ins-
tal·lat el tercer carril- i la línia 
del TAV, per disposar de trens 
d’altes prestacions al centre de 
Tarragona i reduir el temps de 
trajecte a Barcelona.
D'altra banda, l'estació intermo-

dal del Camp, al sud de l'Aero-
port de Reus, no entra dins dels 
plans de Foment, cosa que la 
Cambra de Comerç de Reus con-
sidera "un altre error històric" 
en el disseny del mapa ferroviari 
del Camp de Tarragona. 

L'opinió de Sabaté
En este sentit, el subdelegat del 
govern espanyol a Tarragona, el 
tortosí Joan Sabaté, creu que se-
ria millor projectar un baixador 
a l’Aeroport de Reus i no una es-
tació intermodal. Segons va ex-
plicar el 17 de desembre, l'estació 
intermodal “no s’ha descartat”, 
tot i que va admetre que tampoc 

hi ha un projecte fet. A més, va 
assegurar que si el Camp de Ta-
rragona ho demana de manera 
consensuada, com està passant, 
“segurament s’haurà d’atendre” 
la demanda. De totes maneres, 
Sabaté considera que “tenint 
l’estació de Perafort-la Secuita 
a 10 quilòmetres de distància, el 
que seria recomanable és fer una 
mena de baixador perquè es po-
guessin aturar els trens, recollir 
i deixar passatgers, i no una al-
tra gran estació paral·lela a l’al-
tra”. “El consens del territori és 
molt important i el Ministeri de 
Foment segur que ho tindrà en 
compte”, va reiterar Sabaté.  

Dos trens a l'estació de Tortosa, en una imatge d'este mes de desembre. // FOTO: G.M.

El subdelegat del govern es-
panyol a Tarragona, Joan 
Sabaté, va recollir el 27 de 
desembre les propostes de 
la plataforma Trens Dignes, 
perquè la posada en marxa del 
nou tram ferroviari del Co-
rredor Mediterrani no desar-
ticuli la connectivitat interna 
del Camp de Tarragona i les 
Terres de l'Ebre. En una reu-
nió celebrada a Móra la Nova, 
Sabaté es va comprometre a 
defensar davant d'Adif i Ren-
fe que no es desmantelli l'ac-
tual línia de la costa. A més, 
també demanarà que l'R-16 i 
l'R-15 estiguin connectades 
amb els aeroports del Prat i 
Reus, i garanteixin la inter-
modalitat entre elles al Camp 
de Tarragona. Des de Trens 
Dignes van apuntar que és un 
moment fonamental per fixar 
els serveis ferroviaris que 
necessita el territori. Sabaté 
també va assegurar a la pla-
taforma que les inversions de 
manteniment i adequació de 
l'R-15 estan garantides. 
D'altra banda, el mes de no-
vembre, la primera reunió 
entre Trens Dignes i la Tau-
la de Mobilitat a les Terres 
de l’Ebre va aclarir ben poca 
cosa. En acabar la trobada, 
Trens Dignes va demanar 
que es precisen, de manera 
“urgent”, els nous horaris i 
freqüències de trens que hi 
haurà al territori amb la nova 
variant de Vandellòs.  C.B.

Sabaté 
mediarà amb 
Adif i Renfe

G.M. / ACN
TARRAGONA
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RESUM DE L'ANY

El 2018 se'n va, les fotos queden
 L'any ha deixat instantànies com el canvi a l'alcaldia de Tortosa o l'estripada de la carta de Millo a la Torre

 PORTADA

El 25 de gener, Tortosa va celebrar el canvi de nom de la plaça de l'Estadi, abans plaça de Joaquín Bau. 
Arran dels fets del dia del referèndum, ara és oficialment la plaça de l'1 d'Octubre. // CEDIDA. 

La renúncia de Ferran Bel va propiciar al febrer el relleu a l'alcaldia de 
Tortosa. Meritxell Roigé és la primera alcaldessa del municipi. // ACN.

Al febrer va quedar vist per a sentència el judici contra el conductor 
que va provocar la mort d'Emma i Manel, dos joves al Montsià. // ACN.

El 21 de març, l'institut-escola de Batea va dedicar una aula, la de
llengua materna, al cantautor barceloní Joan Manuel Serrat. // ARXIU.

Al gener, l'Ajuntament d'Ulldecona es va mobilitzar per intentar evitar que l'empresa Cultius Ponç de Sant 
Celoni realitzés una extracció d'oliveres inventariades en una finca del municipi. // M.V.

Al març, la Primavera Catalana també va arribar a l'Ebre i a Miravet es va celebrar un concert per reclamar 
la llibertat d'Oriol Junqueras i de la resta de "presos polítics". // CEDIDA.
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Enguany, la Festa del Renaixement va tenir visitants il·lustres, com ara 
el president Quim Torra o la líder de Ciutadans, Inés Arrimadas. // E.Z.

Durant el mes de juny, a Horta de Sant Joan va enllestir-se la
rehabilitació de l'antic Mas de Burot, al Parc Natural dels Ports. // S.A.

Al juny, Salut va requerir a l'Ajuntament de Móra la Nova restriccions 
en el consum d'aigua potable per la presència d'un plaguicida. // A.P.

El 15 d'abril, Tortosa va celebrar un acte ciutadà, organitzat per tres 
entitats, per commemorar els bombardejos del 1938. // M. MARCH.

Un any després dels fets, Alcanar va ser un dels escenaris dels homenatges a les víctimes dels atemptats del 
17-A, i de reconeixement als que van treballar per recuperar la normalitat. // ACN.

Al maig, Alcanar va reobrir les portes del mercat municipal, després d'unes obres de rehabilitació que es van 
iniciar l'any 2016 i que han suposat un cost aproximat de 380.000 euros. // LAURA SANCHO.

El mes de maig, l'alcalde de la Torre de l'Espanyol, el republicà Joan Juncà, va estripar la carta que el delegat 
espanyol Enric Millo va enviar a tots els ajuntaments demanant neutralitat als espais públics. // S.A.

El mes d'abril, el riu Ebre al seu pas per Tortosa va assolir un cabal de més de 1.900 metres cúbics per segon. 
La riuada va ser tan forta que va endur-se l'embarcador del mercat, que va ser localitzat a Deltebre. // G.M.

PORTADA 
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L'autopista AP-7 al seu pas per 
l'Ampolla ha estat l'escenari de 
dos accions dels Comitès de De-
fensa de la República (CDR), du-
rant este mes de desembre. La 
primera va tenir lloc el dissabte 
8 de desembre, quan l'AP-7 es 
despertava amb la presència de 
prop d’un centenar de membres 
del CDR que havien ocupat la via 
en els dos sentits de la marxa, tot 
escampant pneumàtics i clamant 
per la llibertat dels "presos polí-
tics". L'acció va durar 15 hores. 
Durant tota la jornada, els Mos-
sos d’Esquadra no van fer cap 
acció per intentar desallotjar els 
concentrats a l'autopista.
A banda, les protestes del 21-D 
amb motiu de la celebració del 
Consell de Ministres a Barcelona 
també van tenir l'AP-7 a l'Ampo-
lla com un dels escenaris princi-
pals. A primera hora del matí, els 
manifestants van llançar vidres 
trencats a la calçada i van des-
muntar les tanques de l'autopista 
per posar-les al mig de la calça-
da. Cap a les 11.15 hores van co-
mençar la crema de pneumàtics 
i van aixecar esta acció, després 
de l'arribada de patrulles dels 
Mossos a la zona, que van avisar 
els manifestants que es dispo-
saven a desallotjar-los. Després 
del tercer avís, els concentrats 
van encendre els pneumàtics que 
havien posat a la via i la van aban-
donar, però van marxar en direc-
ció a l'N-340, també a l'altura de 
l'Ampolla, on van fer un nou tall 
fins a prop de les 12. Ja a la tar-
da, els Mossos van informar de la 
detenenció de tres persones per 
desordres públics i danys.
Aquell mateix divendres, al ves-

pre, van quedar en llibertat dos 
dels arrestats, en quedar sen-
se efectes les seues detencions. 
Unes 130 persones, convocades 
pels CDR i la CUP, es van con-
centrar davant de la comissaria 
dels Mossos d’Esquadra a Tor-
tosa en suport als tres detinguts 
i per mostrar el rebuig a l’actua-
ció policial. De fet, els CDR van 
denunciar per les xarxes socials, 
amb un vídeo, l’entrada d’agents 
antidisturbis al bar de l’estació de 
trens de l’Ampolla. Segons alguns 
testimonis, els policies haurien 
propinat cops a alguns dels pre-
sents, que haurien participat als 
talls de trànsit del matí.
El dissabte 22 de desembre, al 
matí, va quedar en llibertat, sen-
se mesures cautelars, el tercer i 
últim detingut, que es va acollir 
al seu dret a no declarar. Davant 
dels jutjats de Tortosa s'hi van 
concentrar una cinquantena de 
persones que, amb una pancarta 
on hi posava ‘Llibertat’, van do-
nar suport a l’acusat.

Comunicat de la CUP
Per la seua banda, la CUP va 
emetre un comunicat titllant 
l’operació duta a terme al bar de 
l'Ampolla de "repressiva" i "com-
pletament il·legal". A més, va 
demanar explicacions al Govern 
per saber si l'actuació havia es-
tat ordenada per l’executiu o "si 
ha estat iniciativa dels mateixos 
agents". Els Mossos van indicar 
que el motiu de la detenció ha-
vien estat desordres públics, dan-
ys, incendi i resistència i desobe-
diència a agents de l’autoritat. 

POLÍTICA

Tall a l'AP-7 pel consell de ministres
 Els CDR protesten a l'Ampolla per la reunió 

del govern de Pedro Sánchez a Barcelona
 Els Mossos detenen tres persones a l'Ampolla i la CUP 

demanen explicacions al Govern per l'actuació policial

El tall de l'AP-7 a l'Ampolla i la concentració davant de la comissaria dels Mossos. // FOTO: M.V. i  CEDIDA.

13 denúncies en 439 correbous celebrats el 2018
Un total de 439 correbous en 207 
dies. Aquest és el balanç dels ac-
tes taurins que s'han celebrat, de 
forma autoritzada, en 27 munici-
pis i EMD de les Terres de l'Ebre 
al llarg d'aquest passat 2018. Una 
xifra que es manté en termes si-
milars als dels anys anteriors. En 
concret, són sis més que el passat 
2017, però un menys que el 2015. 
De la mateixa manera, també s’ha 
incrementat en tres el nombre de 

denúncies presentades a la Gene-
ralitat per les entitats animalistes 
contra els organitzadors dels 
actes; principalment, per l’ús de 
pals, la participació de menors, la 
durada dels espectacles, i la se-
guretat dels espais. 
En total, han estat tretze denún-
cies, de les quals deu continuen 
tramitant-se, dos han estat arxi-
vades, i només una ha acabat amb 
una sanció de 600 euros. Va ser 

per utilitzar pals contra l'animal 
en un correbou a Sant Jaume 
d'Enveja, a finals de juny. 
Pallarès ha afirmat que la volun-
tat de la Generalitat és reduir el 
nombre de sancions per corre-
bous a zero, però ha afirmat que 
ho veu molt complicat. En tot 
cas, Pallarès ha celebrat que no 
s’hagin detectat conflictes desta-
cats entre animalistes i taurins al 
llarg de l'any 2018.  C.B.

 PORTADA

G.M. / S.A. / M.G.
L'AMPOLLA

Pallarès va fer balanç sobre la temporada taurina. // FOTO: ACN.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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La Fundació Privada Duran Mar-
tí ha fet públic els guanyadors de 
les beques que convoca anual-
ment per premiar temes d’in-
vestigació i de perfeccionament 
i ampliació d’estudis artístics. La 
XXV Beca d’Investigació, dota-
da amb 3.000 euros i destinada 
a premiar un projecte de recer-
ca humanística o científica que 
estiga relacionat amb la ciutat 
de Tortosa i la seua regió his-
tòrica, l’ha obtingut el rapitenc 
Josep Juan Segarra, pel treball 

“BYPASS, sistemes aplicables als 
embassaments de Mequinensa, 
Riba-roja i Flix per mobilitzar 
sediments fins al delta de l’Ebre”. 
Proposa estudiar diferents tipus 
de bypass de sediments a partir 
de la molta literatura existent, 
quasi tota en llengua anglesa, i 
fer-la més assequible al públic 
ebrenc i català. Això aniria acom-
panyat d’entrevistes amb espe-
cialistes internacionals en gestió 
d’aigua i sediments, amb polítics 
i tècnics responsables de la ges-
tió de la conca de l’Ebre, visites a 
instal·lacions com la de Cordobi-
lla per analitzar els sistemes que 
allí s’utilitzen, i el rodatge d’un 

audiovisual sobre el sistema de 
bypass aigües avall de l’embassa-
ment de Cordobilla i la seua pos-
sible aplicació a l'Ebre català. 
La XVI Beca per al Perfecciona-
ment i Ampliació d’Estudis Ar-
tístics s'ha atorgat ex aequo, amb 
3.000 euros per a cadascuna de 
les dues propostes guanyadores. 
Una, la de tortosina Aura Colo-
mé Roig, per a la realització d’un 
curs de joieria contemporània a 
l’escola El Taller de Barcelona. 
El premi també el rebrà el calero 
Pere Méndez Marsal, per fer un 
màster de música de cambra a la 
Hoschschule für Musik Klassik 
de Basilea. 

Una imatge de l'embassament de Riba-roja d'Ebre. // FOTO: ACN.

Becat un estudi sobre la mobilització de sediments
Gustau Moreno
TORTOSA

PORTADA 
MEDI AMBIENT

Alerten del perill dels bancs d'aigua
 La PDE es reuneix amb la comunitat científica per 

analitzar els 18 anys del moviment antitransvasament
 El col·lectiu creu que la proximitat de les eleccions 

farà que PP i C's ressusciten les promeses d'aigua

La Plataforma en Defensa de 
l'Ebre (PDE) ha posat en aler-
ta la ciutadania, tot assegurant 
que els mercats de l'aigua seran 
els nous transvasaments. Va ser 
en un acte a la biblioteca Mer-
cè Lleixà de Roquetes, on el 15 
de desembre es va celebrar una 
jornada científica i social per 
a reflexionar sobre els darrers 
divuit anys de lluita de la PDE 
i plantejar nous reptes. "El rep-
te de la PDE és que no hi hagen 
nous transvasaments", va remar-
car la portaveu Susanna Abella. 
"Sobretot, que arribe a la ciuta-
dania que les noves propostes 
de transvasaments no vindran 
amb aquesta paraula, que ja és 
un tabú, sinó que seran en forma 
d'intercanvi de drets d'usuaris", 
va advertir. "Una de les conclu-
sions és que cal evitar els mer-
cats d'aigua, perquè seran els 
nous transvasaments", va dir.
Des de la PDE saben que tenen 
el suport de l’arc parlamentari 
català, però els demanen coses 
concretes. De fet volen que s’im-
plementi i que s’apliqui la nor-
mativa marc de l’aigua que està a 
un calaix. Asseguren que vénen 
temps convulsos perquè s'acos-
ten eleccions i l’aigua és sempre 
un intercanvi de vots. "El PP i 
Ciutadans tornaran a plantejar 
el Pla Nacional de l'Aigua i pro-
postes de nous transvasaments 
en el nou cicle electoral que co-

mençarà d'aquí a no res", va afe-
gir-hi la portaveu.
Durant 18 anys, la PDE i la co-
munitat científica s’han retro 
alimentat: uns han fet d’altaveu i 
els altres han aportat arguments 
al col·lectiu social, i fins i tot els 
han ajudat en la lluita jurídica. 
La jornada també va servir per 
fer balanç sobre com ha evolu-
cionat el discurs des de "l’aigua 
és nostra, no ens la prendran", 
"lo riu és vida" o la nova cultu-
ra de l’aigua. Veuen que el canvi 
climàtic posa en evidència que 
s’ha de fer una nova gestió de 
l’aigua. Quant el relleu genera-
cional, ho tenen clar: en el mo-

ment en que hi hagi una crisi, les 
noves generacions hi seran. 

Majoria d'edat de la PDE
Aquest 2018, la PDE ha celebrat 
18 anys i “la maduresa del movi-
ment social”, hereu de la lluita 
antinuclear, del moviment eco-
logista i antimilitarista, i de l’an-
tiga Coordinadora Antitrans-
vasaments. Ho ha fet amb una 
sèrie d’actes per commemorar 
l’assemblea constituent, que va 
tenir lloc el 15 de setembre del 
2000 a l’auditori Felip Pedrell 
de Tortosa, i que culminaran a 
la primavera del 2019.  Al setem-
bre, es va repintar el mural del 

riu a Tortosa i també es van fer 
una sèrie d’actes al centre cívic 
de Ferreries. També es va or-
ganitzar un debat amb joves de 
tota la conca; una exposició de 
cartells i una projecció de foto-
grafies; i setmanes més tard, un 
sopar popular que va donar pas 
a un concert de Los Sirgadors. 
Tampoc hi va faltar la ja tradi-
cional piraguada en Defensa de 
l’Ebre, entre Xerta i Tortosa.  

Un moment de la jornada de la PDE amb la comunitat científica. // FOTO:  PDE A TWITTER.

La PDE ha rebutjat el no-
menament de l'alcaldessa 
de Tortosa, Meritxell Roigé, 
com a nova presidenta del 
Consorci d'Aigües de Tarra-
gona (CAT), “si no és que la 
seva prioritat sigui plantejar 
la dissolució de l'organisme i 
el progressiu retorn dels ca-
bals”. La PDE remarca que la 
capital ebrenca ha estat “ciu-
tat capdavantera” en la lluita 
contra els transvasaments i 
lamenta que la màxima au-
toritat de Tortosa presidisca 
l'entitat que gestiona el mi-
nitransvasament de l'Ebre 
a Tarragona. La PDE avisa 
Roigé que, “si fa una gestió 
continuista, perpetuarà un 
model de desenvolupament 
que perjudica les Terres de 
l'Ebre”. A més, recorda que 
el transvasament d'aigua de 
l'Ebre a l'àrea metropolita-
na de Tarragona havia de ser 
“una obra solidària i provisio-
nal” convertida en “vitalícia 
i insolidària per a les Terres 
de l'Ebre”. Segons la PDE, els 
usuaris i beneficiaris del mi-
nitransvasament ja han tin-
gut prou temps per fomentar 
la depuració, la reutilització i 
l'estalvi d'aigua.  

La PDE critica 
el càrrec de 
Roigé al CAT

Míriam Gavaldà / Cinta Bonet
ROQUETES / TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç



10 // Gener 2019  cop d’ull

La Càtedra d’Economia Local i 
Regional de la URV va organitzar 
el 19 de desembre una jornada 
per analitzar com s’ho fan els te-
rritoris geogràficament allunyats 
dels centres econòmics i de po-
der, per atraure noves empreses. 
A la jornada es van posar damunt 
de la taula exemples d'actuacions 
desenvolupades en zones com 
ara el Ripollès, el Bages i l'Em-
pordà, i a d'altres llocs més pro-
pers al territori, com ara l'Hospi-

talet de l'Infant o Valls. 
El professor Juan Antonio Duro 
va proposar estos exemples per 
a les Terres de l’Ebre. El director 
de la Càtedra d’Economia Local 
i Regional creu que este tipus 
d’accions tenen a veure amb una 
"bona política de marca", com 
han fet a l’àrea d’Igualada amb la 
marca de la Conca d’Òdena. Un 
altre cas d’èxit, és el de Valls, que 
ha impulsat el Camp de Valls, un 
projecte de cooperació de venda 
de sòl industrial amb els munici-
pis de l’entorn.
Segons Duro, per poder atraure 
noves empreses, les Terres de 

l’Ebre necessiten una millora de 
les comunicacions. Però també 
va reclamar una política concer-
tada d’atracció empresarial. De 
fet, el professor va remarcar que 
les empreses ja no miren estricta-
ment un municipi, sinó una àrea. 
Durant una entrevista a Canal 21 
Ebre, Duro també va dir que el 
projecte d’EbreBiosfera reclama 
una atenció transversal per part 
de la Generalitat. Així, va dir que 
no es tracta només d’un tema 
pressupostari, i va assenyalar 
que cal entendre la Reserva de la 
Biosfera de les Terres de l’Ebre 
com un "projecte de país". 

El Campus de les Terres de l’Ebre 
va ser l'escenari el 18 de desem-
bre, per primera vegada, de la 
reunió del Consell de Govern 
de la Universitat Rovira i Virgili 
(URV). La intenció era que els 
membres del Consell de Govern 
tinguen contacte amb els dife-
rents campus de la universitat. 
La rectora, María José Figueras, 
va detallar que a la reunió van 
aprovar un pressupost de 110,68 
milions d’euros per al 2019. Això 
suposa un increment del 6,22% 
respecte el pressupost de 2018; 
sobretot, pels augments salarials 
i el retorn de sous endarrerits als 
professors, però també per una 
millora dels ingressos finalistes i 
per l'augment de la matrícula. 
A banda, Figueras també va pre-
sentar un informe de docència 

que recull l’oferta de graus i màs-
ters de la universitat per al curs 
2018-2019. Es tracta de 49 graus 
i set dobles graus, sis dels quals 
són nous. La rectora va destacar 
que aquests nous graus han per-
mès incrementar la matrícula. 
En concret, aquest curs s'han 
matriculat a primer curs 3.130 
estudiants, un 10,2% més que el 
curs anterior. També la deman-
da com a universitat de primera 
opció va créixer un 16%; hi ha 
hagut un 9,2% més d'estudiants 
de màsters matriculats, i se supe-
ra el llindar del 30% pel que fa a 
estudiants estrangers en els estu-
dis secundaris d'especialització. 
Finalment, també es va donar a 
conèixer que el proper curs aca-
dèmic 2019-2020 començarà el 
23 de setembre de 2019 i finalit-
zarà el 23 de juny de 2020. 

Primer streaming en directe
Per primera vegada, el Consell de 

Govern es va retransmetre en di-
recte en streaming per a la comu-
nitat de la URV. Fins a 425 per-
sones van connectar-se en algun 
moment per seguir la sessió, amb 

un temps mitjà de permanència 
de 42 minuts. La punta de vi-
sualitzacions va produir-se a les 
12 del migdia, amb 130 persones 
connectades alhora. 

UNIVERSITAT

Pressupost de 110,6 milions a la URV
 Per primera vegada, el campus ebrenc ha sigut 

escenari del Consell de Govern de la Rovira i Virgili
 Els comptes s'incrementen el 6,22%, sobretot pels 

augments salarials i el retorn de sous endarrerits

Alguns dels restauradors participants a la jornada. // FOTO: C21.

Una imatge de la jornada del 19 de desembre. // FOTO: C21.

La rectora María José Figueras i el director del campus ebrenc, Jordi Sardà. // FOTO: C21.

L’Ebre vol projectar-se a través de la cuina

Com atraure noves empreses per al territori? 

Durant este 2019, el producte, la 
cuina ebrenca, la innovació i la 
projecció del territori formaran 
part d’un procés de debat i anàli-
si en el marc del III Congrés Ca-
talà de Cuina. Fins a finals d'any 
es realitzaran debats, tallers o 
jornades en les quals, sota el pa-
raigua de la Càtedra d’Econo-
mia Local i Regional de la URV 
del Campus Terres de l’Ebre, es 
posarà un èmfasi diferencial en 

el paper de la cuina com a eina 
per a posicionar el territori en 
el mapa de l’economia catalana i 
internacional. L’objectiu final és 
poder fer una sèrie de propostes 
estratègiques que permetin di-
namitzar tots els components de 
la gastronomia, dels productes 
agroalimentaris i de l’economia 
de les Terres de l’Ebre. El gastrò-
nom Gustau Turón va remarcar 
que cal que la gent de les Terres 

de l’Ebre cregui en els seus pro-
ductes i la seva cuina, i ho sàpi-
guen vendre. 
La primera de les jornades va 
celebrar-se el 13 de desembre a 
Poble Nou del Delta. A la jorna-
da, els restauradors ebrencs van 
reclamnar la creació de noves 
places hoteleres al territori per 
superar el model de visites turís-
tiques d'un sol dia que predomi-
na en l'actualitat.   C.B.

 PORTADA

Cinta Bonet
TORTOSA

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Unes 400 persones van manifes-
tar-se dissabte, 15 de desembre, al 
centre de Tortosa en defensa dels 
drets socials i per la reversió de 
les retallades. Els organitzadors, 
una desena d’entitats socials i 
sindicats, entre ells la PAH Ebre, 
Marea Blanca o la Lliga Contra 
el Càncer, van sumar-se a la con-
vocatòria estatal en defensa del 
sistema públic de pensions que 
havia fet el col·lectiu Pensions 
Dignes a les Terres de l'Ebre.
La manifestació va arrencar al ba-
rri de Ferreries, al costat del CAP 

Baix Ebre i de la seu de la Segu-
retat Social, i va desplaçar-se pel 
pont de l’Estat fins a la plaça de 
l’Àngel, on van tenir lloc els par-
laments i la lectura del manifest, 
a càrrec de l’escriptora xertoli-
na Francesca Aliern. A més, van 
donar alguns exemples de la si-
tuació de risc de moltes famílies 
del territroi. Els convocants no 
descarten noves mobilitzacions, 
fins aconseguir la reversió de  les 
retallades.  

Un moment de la manifestació del 15 de desembre a Tortosa. // FOTO: ACN.

Manifestació per la reversió de les retallades 
Míriam Gavaldà
TORTOSA

PORTADA 
MOBILITZACIONS

Els bombers ebrencs es planten
 Asseguren que els parcs de les Terres de l'Ebre 

estan operant amb efectius per baix del mínim legal
 Deixen de fer hores extres del 10 de desembre al 10 de 

gener i això obliga a tancar els parcs d'Ascó o Ulldecona

Els Bombers de la Generalitat 
a les Terres de l’Ebre estan tre-
ballant a precari. Així ho asse-
gura un dels seus representants 
sindicals, Jordi Vidal, bomber al 
parc de Móra d’Ebre. Els bom-
bers denuncien que continuen 
prestant el servei amb un nom-
bre d’efectius per sota del reque-
riment mínim legal. Com a me-
sura de protesta, des del passat 
10 de desembre i fins a este 10 
de gener han deixat de fer hores 
extres. Una mesura que, precisa-
ment, ha posat de relleu la man-
ca de personal, ja que això va 
obligar a tancar el parc de bom-
bers d’Ascó el 13 de desembre 
passat, ja que calia desplaçar els 
seus efectius per donar cobertu-
ra a altres parcs. Entre d'altres 
coses, el parc d'Ascó és el que 
hauria d'activar-se si hi hagués 
un incident a les dos centrals 
nuclears d'aquesta població de 
la Ribera d'Ebre, o al polígon 
electroquímic de Flix. 
Al marge del capítol de personal, 
els representants sindicals dels 
bombers denuncien mancances 
de material i vehicles, i el perill 
que tot plegat suposa pels pro-
fessionals i per a la ciutadania.
En qualsevol cas, Vidal va expli-
car que els bombers només vo-
len fer hores extres quan sigui 
necessari davant d’un servei ex-
cepcional, però no de forma ha-
bitual. Va assegurar que la situa-

ció, que es reprodueix al conjunt 
de Catalunya, és "insostenible". 
També va recordar que en els 
últims 12 anys només hi han ha-
gut dues promocions de nous 
bombers, de 120 i 150 cadascu-
na. Vidal  va explicar, però, que 
el nombre de bombers que es ju-
bilen triplica als que s’hi incor-
poren. A més, també va detallar 
la problemàtica que els suposa 
disposar d’un flota de vehicles i 
d'un material vell i deteriorat. 
Així, en els darrers anys han 
incorporat neoprens i embar-
cacions per als rescats a l’ai-
gua, però reclamen continuar 
avançant. Els cos de Bombers 
està estudiant la darrera pro-
posta de millora de la Direcció 
General de Prevenció, Extinció, 
Incendis i Salvament, però Vidal 
assenyala que aquesta es troba 
lluny de les seves reclamacions.
Tot i així, per segona vegada en 
una setmana, el 17 de desembre 
el parc de bombers d’Ascó va 
tornar a quedar tancat per man-
ca d’efectius, tot deixant sense 
cobertura d’emergències el sec-
tor de la Ribera d’Ebre nord i el 
sud del Segrià. 

Clam a Ulldecona
De la mateixa manera, també 
el parc d’Ulldecona va quedar 
tancat el passat dissabte 15 de 
desembre per manca d’efectius. 
L’alcaldessa de la població, Nú-
ria Ventura, va exigir al Departa-
ment d’Interior que doti el parc 
de bombers de la població amb 
efectius i material per assegu-

rar que hi puguin treballar amb 
garanties. El parc d’Ulldecona 
tampoc es va obrir el dilluns se-
güent, 17 de desembre, i ja es va 
anunciar que durant les festes 
de Nadal, els dies 21, 25 i 29, no 
hi hauria el personal suficient 
per mantindre el servei. 
Segons Ventura, Interior tracta 
les instal·lacions del cos a Ullde-
cona com un “parc de segona”. A 
més, va subratllar que “no té els 
mateixos mitjans que la resta de 
parcs del país”. L’alcaldessa va 
recordar que en tota la comarca 
del Montsià només tenen l’equi-
pament els parcs d’Amposta i el 
d’Ulldecona, i que aquest dóna 
servei a una població d'entre 

20.000 i 25.000 habitants. L'al-
caldessa  també va assenyalar 
que el parc d'Ulldecona cobre-
ix altres possibles emergències 
a l’embassament, a l'autopista 
AP-7,  o a la carretera l’N-340. 
"Estem parlant de moltes perso-
nes i un territori gran, si passar 
alguna cosa, què, qui assumirà 
les responsabilitats oportunes?", 
va preguntar-se l'alcaldessa. Per 
això, va demanar "solucions" al 
govern català, i que es garantis-
quen unes condicions "adequa-
des" al parc d'Ulldecona.
Des de l'Ajuntament faldut tam-
bé van destacar que, a banda del 
cas d’Ulldecona, els parcs de Ta-
rragona, Reus, Cambrils, Valls, 

Tortosa i Amposta també han 
estat sota mínims les darreres 
setmanes, amb menys bombers 
dels que pertoquen per torn. En 
el cas d'Amposta, els bombers 
van enviar una carta a l'alcalde, 
Adam Tomàs, exposant-li que la 
situació és fruit de la "mala pla-
nificació de la Direcció General 
de Prevenció, Extinció d'Incen-
dis i Salvaments, i que pot supo-
sar un “risc de demora” en el cas 
de simultaneïtat de serveis.  

Una vista del parc de bombers d'Ulldecona, tancat durant les protestes. // FOTO: ULLDECONA.CAT.

Cinta Bonet / Gustau Moreno
ASCÓ / ULLDECONA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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O GAIREBÉ un any després de les elec-
cions del 21-D i de l'intens debat sobre si 
era possible o no investir Carles Puigde-
mont a distància, l'expresident de la Ge-
neralitat va inaugurar telemàticament 
la Fira de Nadal de Tivissa. L'alcalde de 
la població, Jordi Jardí, també del PDe-
CAT, va aprofitar el discurs inaugural 
per fer un apunt en clau nacional, tot 

expressant "la solidaritat de l’equip de 
govern pels presos polítics". Tot seguit, a 
través d'una videoconferència, Puigde-
mont va donar la fira per inaugurada, i 
va manifestar el seu desig de poder par-
ticipar presencialment de la fira de Ti-
vissa l'any 2019,  perquè això "significarà 
haver aconseguit la llibertat individual 
i col·lectiva". Quasi res. Dies després, 

Jardí visitava Puigdemont per comuni-
car-li la seua gratitud, en nom del poble 
de Tivissa. A Facebook, Jardí va escriure 
que Puigdemont li havia encarregat que 
transmetés un missatge, un clam d'uni-
tat de l'independentisme. I Jardí acom-
panyava tot plegat amb una fotografia 
al costat del president i una altra amb el 
rètol de la Casa de la República.  G.M.

Puigdemont, president a distància a Tivissa

OPINIÓ

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC

I MÚSIC

FA UN ANY escrivia en aques-
tes pàgines, escrites abans que 
arribessin les eleccions del 21-
D.  I ho feia fent memòria de les 
moltes accions que generaven 
crispació amb l’excusa de parlar 
de Catalunya. Podíem remun-
tar-nos al transvasament i a l’Es-
tatut del 2006 per fer memòria 
com al llarg dels anys des de Ma-
drid certs partits han exercit la 
crispació electoralista amb Ca-
talunya per tal de recollir un gra-
pat de vots a Espanya. Aquelles 
eleccions del 21-D arribaven com 
conseqüència d’un article 155 de 
la Constitució que havia destituït 
un Govern legítim i escollit per la 
ciutadania de Catalunya a través 
del Parlament, i que havia sotmès 
l’administració catalana a les or-
dres de ministeris del govern es-
panyol.

SUPERADES les eleccions del 

21-D el partit que havia tret més 
vots, Ciutadans, va intentar des-
legitimar-les perquè la llei elec-
toral no els afavoria i en una altra 
situació haurien guanyat i hau-
rien evitat la majoria absoluta 
independentista. Obro parèntesi. 
Després de les eleccions d’Anda-
lusia, Ciutadans opta a governar 
o a pactar amb el PP per gover-
nar i fer fora de la Junta el partit 
que va guanyar les eleccions, el 
PSOE. Tanco parèntesi. L’inde-
pendentisme va tornar a guanyar 
a les urnes. 2.079.340 persones 
van votar opcions independen-
tistes. A les eleccions de 2015 van 
ser 1.966.508. Malgrat això, el 
missatge era que l’independen-
tisme anava de baixa. Però no.

VAM VEURE com s’impedia 
la investidura de Carles Puig-
demont, de Jordi Sánchez, de 
Jordi Turull, cada un d’ells per 

un motiu. I quan vam tenir un 
president sense impediments de 
seguida es van treure piulades i 
altres textos seus, trets de con-
text, per poder-lo qualificar de 
supremacista. Supremacista… 
paraula de moda des que el Molt 
Honorable Quim Torra va arribar 
al Palau de la Generalitat. Els de 
la Gürtel el titllaven de suprema-
cista. Ciutadans també. Mentres-
tant, individus amb cara tapada 
i eines de tall es passejaven pel 
país, i encara es passegen, treient 
llaços grocs i amenaçant les per-
sones que els penjaven o els de-
fensaven. Mentrestant, individus 
gens supremacistes agredien 
i agredeixen persones per dur 
llaços grocs a sobre. I això no s’ha 
denunciat mai.

HEM TINGUT molt més que els 
dos minuts d’odi d’Orwell. Hem 
tingut ja més d’un any d’odi, d’odi 

des d’Espanya cap a Catalunya. 
Perquè en aquest any els mitjans 
de Madrid i els polítics han creat 
opinió, han creat rebuig, cap a 
tot allò que faci tuf a català. Per 
posar exemples, hem vist com 
Marcel Ortega guanyava la plaça 
de director titular de la banda 
municipal de Castelló i com el PP 
volia vetar-lo per les seves idees. 
Constitucionalistes. Hem vist 
com un diputat de Ciutadans es 
referia als “puñeteros” castells al 
Parlament. Ciutadans, que insis-
teix a parlar de “comandos sepa-
ratistas” per referir-se als CDR, o 
PP, que parlen ja de Guerra Civil 
gratuïtament. Carregar contra 
Catalunya dona rèdit electoral a 
Andalusia. Es pot ser masclista, 
xenòfob i lo que calgui si, per so-
bre de tot, trinxes els catalans i 
crides ben alt: "¡Viva España!"  

La crispació que no s’atura

Arrimadas desitja confrontació

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE 

GANDESA

PEL C's, com més embolic hagi, 
molt millor! Saben que a Catalun-
ya sempre seran perdedors. Van 
guanyar unes autonòmiques i 
només injectant odi, terror i man-
ca de respecte per tot allò que 
respira català, poden sobreviure. 
Ho sabien el 2005 quan encara 
no eren res i ho saben ara com a 
primera força de Catalunya; són 
perdedors. Van disposar d’un evi-
dent avantatge; la incompetència 
de Rajoy els va catapultar on ara 
son. La dreta catalanista desitja 
sempre diàleg i entendre’s amb 
Espanya. La tranquil·litat i resol-
dre els problemes plantejats és 
l’essència de la burgesia catalana 
per antonomàsia. 

RAJOY, amb la seva continuada 
imprudència de no voler dialogar, 
va cavar la seva tomba i la del seu 
partit i va donar ales per emergir 
a una nova dreta que pintava ser 
civilitzada i liberal i s’ha tornat 
més dretana –a Catalunya- que 
VOX. 

RIVERA i Arrimadas van aconse-
guir momentàniament aparèixer 

renovadors prenent vots del PP, 
alguns de la dreta catalana de tota 
la vida i de l’esquerra espanyolista 
del PSOE. Van aconseguir esmor-
teir el bipartidisme electoral però 
ara, davant d’un PSOE dialogant 
per necessitat i un independen-
tisme que creix, no tenen altre re-
mei que sembrar la discòrdia i la 
confrontació. Han de demostrar 
que son els més espanyols i els 
més radicals. I per aquí els arri-
barà la seva caiguda! 

LES CARES jovenívoles de Ri-
vera i Arrimadas s’arruguen i 
s’enlletgeixen per l’actitud in-
cordiant. Amb diàleg entre els 
governs de Catalunya i Espanya 
perden; amb confrontació po-
dran embolicar la troca. Vet aquí 
que pretenen violentar els cata-
lans i Catalunya contra Espanya. 
El gran error seria respondre per 
contrarestar-los. Mai l’indepen-
dentisme ha de caure en la con-
frontació. Aquesta és la voluntat 
del C's, però aliant-se al 155, als 
corruptes del PP, a riure’s dels 
presos polítics i de les vagues de 
fam, a un TC injust servint els in-

teressos de “la unidad de España” 
i unes forces d’ordre públic amb 
l’ànim de revenja, s’anirà desplo-
mant sense remei.

CATALUNYA té una missió evi-
dent per aconseguir la llibertat 
nacional. Ha de guanyar per la via 
de la pau, la serenor i del respec-
te. És evident que existirà premsa 
i televisions que voldran malme-
tre l’essència del sentiment ma-
joritari, manipulant les paraules 
com les del president Torra sobre 
Eslovènia. Ells, seguint la veu de 
Rivera, Casado i VOX desitjarien 
que les manifestacions no fossin 
pacífiques ni cíviques; desitgen 
cops, aldarulls i ferits. Fou volun-
tat de Sèrbia imposar la violència 
en no acceptar la independència 
d’Eslovènia; per nosaltres repre-
sentaria la nostra sentència, res-
pondre amb les cares tapades, 
pals a la mà i com ho feren el 1-0 
els “a por ellos” xafant portes, 
arrastrant noies i pegant àvies 
i avis. El nostre caràcter sem-
pre s’ha distingit pel civisme i el 
diàleg, lligat a l’empresa, el co-
merç, el treball i l’estalvi en el 

sentit econòmic, i la pau, la tran-
quil·litat i poder gaudir de  l’hor-
tet fora de les hores de feina, en el 
sentit familiar. 

ARRIMADAS com el PP i VOX 
pretenen violentar per aconse-
guir arruïnar tant com puguin les 
nostres virtuts. El seny català ha 
de vèncer la provocació desitjada 
per la dreta espanyolista.  

AZNAR, el valedor principal, 
que rebutjava la Constitució, ara 
crida a destruir les nostres ins-
titucions. Desitjaria imposar un 
govern dirigit per Madrid. Com 
no poden convèncer per la via de 
l’enteniment, el diàleg i els acords 
prefereixen reprimir, manipular 
i, com sempre han guanyat, apli-
car la venjança, la força i la presó. 
Catalunya no té exèrcit, ni am-
baixades, ni forces de l’ordre pú-
blic pròpies, ni tampoc la justícia 
subjecta a la llei. Només podem  
guanyar  mitjançant el seny i el 
diàleg. 
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EL 20 DE GENER, si es 
compleixen les previsions, 
han de començar les obres 
de les rotondes pendents 
que el Ministeri de Foment 
ha projectat a la carrete-
ra N-340 al seu pas per les 
Terres de l'Ebre. Així ho va 

anunciar des de Tarragona 
el subdelegat del govern de 
l'Estat a la província, el tor-
tosí Joan Sabaté. El primer 
en aplaudir la mesura ha es-
tat l'alcalde d'Alcanar, Joan 
Roig, perquè fa anys que re-
clamen una rotonda.

Serà notícia
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EDITORIALS

EL MUR

L'Hospital Comarcal de Móra 
d'Ebre no pot esperar més

Massificació eòlica i 
desmemòria política

María 
José Rallo
DIRECTORA DE 

L'HTVC

Ramon Muñoz
ALCALDE DE 

LA GALERA

María José 
Figueras
RECTORA DE 

LA URV

Adam Tomàs
ALCALDE 

D'AMPOSTA

Teresa Adell
GERENT DE LA 

TAULA DEL SÉNIA

La fins ara responsable 
del servei d'Urgències 
de l'Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta és la 

nova directora del centre. Així ho 
va decidir a principis de desem-
bre el consell d'administració de 
l'Institut Català de la Salut.

L'Ajuntament de la Ga-
lera ha hagut de tancar 
la pista poliesportiva 
arran d'una sentència 

que dóna la raó a un veí. L'alcal-
de ha anunciat que l'Ajuntament 
habilitarà una pista alterantiva 
mentre insonoritzen la instal·lació.

El 18 de desembre va 
ser un altre dia històric 
per al Campus Terres 
de l'Ebre de la URV. Per 

primera vegada va celebrar-se a 
Tortosa una reunió del consell de 
govern de la URV, en este cas per 
aprovar el pressupost per al 2019. 

L'Ajuntament de Torto-
sa ha signat un conveni  
amb la secretaria d'Hà-
bitat Urbà, pel qual la 

Generalitat li ha cedit un total de 
16 habitatges destinats a atendre 
les emergències socials de les per-
sones i famílies del municipi.

Les oliveres 
mil·lenàries del terri-
tori Sénia es posen al 
mapa internacional, si 

encara no ho estaven, gràcies al 
reconeixement de la FAO com a 
Sistema Important del Patrimoni 
Agrícola Mundial.

LA TERRA ALTA torna a tenir 
damunt de la taula el debat sobre 
la massifació eòlica. El consell 
regulador de la DO Terra Alta, 
la Plataforma en Defensa de la 
Terra Alta i l'Ateneu Popular La 
Pastora han propiciat que el ple 
del Consell Comarcal de la Terra 
Alta aprovés este 20 de desem-
bre una moció en contra dels tres 
nous parcs eòlics que s'han pro-
jectat als municipis de la Pobla 
de Massaluca, Batea i Vilalba dels 
Arcs. En el text es demanava una 
moratòria indefinida per blindar 
la Terra Alta de la implantació de 
noves centrals eòliques. Estem 
parlant de 30 nous aerogenera-
dors que se sumarien als 184 mo-
lins que ara conformen les 10 cen-
trals eòliques que ja existeixen a 
la comarca. Segons els col·lectius 
contraris, són uns projectes que 
poden perjudicar “greument el 
model territorial i econòmic de la 
Terra Alta, basat en l’agricultura i 
el turisme”.

LA MOCIÓ només va rebre el 
vot contrari d'un conseller, tam-
bé alcalde de la Pobla de Massa-
luca. Però, tot i que es va aprovar 
amb una majoria molt àmplia, va 
provocar la queixa de l'alcalde de 
Gandesa i president del Consell 
Comarcal de la Terra Alta, que 

fa anys que venia advertint del 
risc d'una excessiva concentració 
de projectes. De fet, Carles Luz 
també va voler recordar que estos 
tres nous projectes, que es troben 
en una tramitació força avançada, 
tenen l'origen en el decret que va 
aprovar el tripartit per regular la 
instal·lació de parcs eòlics en les 
anomenades Zones de Desenvo-
lupament Prioritari (ZDP).
 
PER AIXÒ sorprèn l'aparent 
falta d'informació sobre el tema 
amb què està actuant la conse-
llera d'Agricultura, Teresa Jor-
dà, que ja s'ha reunit amb els tres 
col·lectius contraris per escoltar 
les seues reivindicacions. El 2010, 
Lluís Salvadó, aleshores delegat 
de la Generalitat i ara diputat 
d'ERC, com Jordà, defensava que 
el decret que va servir per trau-
re les ZDP a concurs públic era 
"absolutament necessari", i molt 
útil perquè Urbanisme pogués 
autoritzar nous projectes. Les 
ZDP s'establien als llocs on feia 
vent i també on hi hagués una 
línia d'evacució de l'electricitat, 
dos condicions que la Terra Alta 
ja tenia aleshores, i també ara.  
Per tant, si el govern vol frenar el 
2019 estos parcs, potser haurà de 
començar a pensar a indemnitzar 
l'adjudicatària Gas Natural.

FA COSA DE 15 ANYS, polítics 
i gestors sanitaris posaven l'Hos-
pital Comarcal de Móra d'Ebre 
com un model de gestió. El centre 
havia estat construït per la Gene-
ralitat entre els anys 1982 i 1987, i 
els seus arquitectes fins i tot van 
ser guardonats amb el Premi FAD 
d'Arquitectura de l'any 1988. Va 
començar a funcionar aquell any, 
i va ser el primer hospital de tipo-
logia comarcal. De fet, era el cen-
tre de referència del programa 
ALTEBRAT, una experiència pi-
lot perquè tots els serveis sanita-
ris de la Ribera d'Ebre, el Priorat i 
la Terra Alta funcionessen de ma-
nera integrada. Gestionat per Sa-
gessa, tenia l'objectiu de dotar el 
territori d'un potent motor de re-
equilibri terriotrial, en una zona 
marcada per l'amenaça del despo-
blament i la falta de teixit indus-
trial. En esta línia, el progressiu 
increment de la seua cartera de 
serveis especialitzats i la incorpo-
ració de les últimes tecnologies, 
així com la creació d'una unitat 
de serveis sociosanitaris, va per-
metre oferir un ventall ampli de 
serveis per als 45.000 usuaris de 
referència.

LA SEUA VINCULACIÓ his-
tòrica amb Sagessa, l'empresa pú-
blica dependent de l'Ajuntament 

de Reus, es destacava sovint com 
un fet significatiu i innovador 
en la gestió de la sanitat públi-
ca catalana. I és que, tot i ser un 
equipament de titularitat pú-
blica, l'hospital de Móra d'Ebre 
va ser gestionat des de l'inici a 
través d'una concessió adminis-
trativa que va caducar el passat 
mes d'abril de 2018, però que es 
troba prorrogada pel retard en la 
creació de l'empresa pública Sa-
lutEbre, que ara ha d'impulsar el 
Servei Català de la Salut. És per 
això que durant tots estos anys la 
gestió de l’Hospital Comarcal de 
Móra d'Ebre la portava a terme la 
societat Gestió Comarcal Hospi-
talària S.A. (Gecohsa),  que poste-
riorment es va integrar en el grup 
Sagessa.

A PARTIR DEL 2012, l'esclat 
del cas Innova, de presumpta co-
rrupció política a l'Ajuntament de 
Reus, va començar a fer trontollar 
la bona imatge que fins aleshores 
tenien Sagessa i, per extensió, els 
diversos centres sanitaris que es 
gestionaven al Camp de Tarrago-
na i les Terres de l'Ebre. A més, 
els problemes econòmics pels que 
travessava l'Hospital Sant Joan de 
Reus van servir, l'any 2016, per 
justificar el desviament  de bona 
part del fons de reserva. En aquell 

moment, es van traspassar quatre 
milions d'euros d'estos fons per 
injectar-los a l'hospital de Reus 
a fi d'evitar-ne la liquidació. Una 
mesura que va rebre l'oposició 
frontal de l'Ajuntament i del ma-
teix comitè d'empresa de l'hospi-
tal de Móra d'Ebre, però que ha 
tornat a produir-se. De res va ser-
vir tanta indignació, perquè este 
mes de desembre, des de Reus, 
han tornat a aprovar una nova 
operació, per desviar 3,5 milions 
més des de la capital de la Ribe-
ra d'Ebre cap a la capital del Baix 
Camp.

LA PROTESTA dels treballadors 
de l'Hospital Comarcal, que el 12 
de desembre van fer una tancada 
de 24 hores al centre, està total-
ment justificada. Tot això ha pas-
sat mentre l'hospital riberenc ha 
patit una forta desinversió, i tam-
bé mentre els seus professionals i 
usuaris han estat castigats amb les 
retallades de Salut. La Generalitat 
ha de donar una resposta ràpida i 
efectiva a les necessitats d'inver-
sions de l'Hospital Comarcal de 
Móra d'Ebre, però també atendre 
correctament les demandes dels 
seus treballadors i usuaris. És ur-
gent que l'hospital morenc tinga 
un pressupost suficient i un mo-
del de governança propi.
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El mantra del diàleg a Catalunya
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DES DE MOLTS SECTORS del 
secessionisme català s’ha vingut 
apel·lant a la aparició d’un sant, de 
nom “diàleg”, amb el qui esperen 
poder trobar alguna solució al pro-
blema polític català mitjançant un 
consens acordat amb el Govern de 
l’Estat. Dic tot això, perquè per a 
ells tot és un problema exclusiva-
ment polític que erròniament s’ha 
judicialitzat, és a dir, que els sona 
estrany que quan incompleixen les 
lleis hagin de visitar els tribunals. 
Sempre he pensat que aquesta és 
una manera bastant curiosa d’en-
tendre què és la democràcia i la 
funció de l’Estat de Dret.

ELS ENCANTA dialogar, és més, 
se creuen adalids del diàleg, però 
només es pot parlar d’allò que a 
ells els interessa, que és sobre com 
destrossar o torcejar la sobirania 
nacional. En poques paraules: re-
ferèndum acordat amb l’Estat o 
referèndum sense acordar, però 
referèndum al cap i a la fi. Clar, 
perquè més que diàleg el que 
sempre han perseguit ha sigut el 
xantatge i l’engany sistemàtic cap 
a l’Estat. A tot aquell que es trobi 
fora d’aquest marc el titllen d’im-

mobilista ancorat al “règim del 
78”, i això com a poc, perquè en els 
nivells superiors s’adquireix fàcil-
ment la condició de feixista.

NO ENTENEN, o no volen enten-
dre, que el titular de la sobirania 
nacional és el conjunt del poble es-
panyol, i que per tant no poden de-
manar-li al Govern de l’Estat que 
negociï sobre una cosa de la qual 
no pot disposar. Es tracta d’un dels 
llegats més importants que ens va 
deixar la Revolució Francesa de 
1789, on se va considerar que cap 
rei podia ostentar el monopoli del 
poder perquè aquest emana del 
propi poble.

EL CONJUNT territorial que de-
fineix Espanya el decidim entre 
tots els espanyols i no només una 
part. Este principi d’unitat terri-
torial està consagrat al constitu-
cionalisme de la immensa majoria 
dels països de la nostra tradició 
jurídica, i només en casos molt 
excepcionals i fixats per les dife-
rents resolucions de les Nacions 
Unides que existeixen sobre este 
tema, s’admet el principi d’autode-
terminació d’una part del territori 

nacional. Per suposat, Catalunya 
no és un d’aquests casos, per això 
la mateixa ONU s’ha manifestat 
en diverses ocasions argumentant 
que en cap cas la Generalitat de 
Catalunya pot arrogar-se aquest 
dret.

TAMPOC ENTENEN o no volen 
entendre, que els qui judicialitzen 
un problema polític són els matei-
xos que se salten la llei. No té cap 
sentit que aquells que es troben 
fora de la legalitat vigent aixequin 
la bandera del diàleg. No se li pot 
demanar al Govern de l’Estat que 
no acudeixi al Tribunal Constitu-
cional si creu que una comunitat 
autònoma està actuant fora del 
marc establert, de la mateixa ma-
nera que no es pot esperar que la 
Fiscalia General de l’Estat es mos-
tri indiferent davant la comissió 
de delictes. Els problemes polítics 
mai es podrien judicialitzar si to-
tes les parts respectessin la llei, un 
fet que no s’ha promogut especial-
ment des del secessionisme català. 
Abans es feien fotografies triturant 
i esgarrant els nombrosos requeri-
ments judicials que els advertien 
sobre els seus actes, però ara que 

han vist que a Espanya l’Estat de 
Dret actua fermament, tot allò ja 
són figues d’un altre paner.

N'HI HA PROU amb veure a l’ac-
tual president de la Generalitat 
presumint de que membres de la 
seua família formen part d’estos 
grups violents que col·lapsen Ca-
talunya, o de com predica a favor 
de seguir el model d’un procés 
d’independència com l’eslovè, que 
va marcar l’inici d’una guerra. Ac-
cedir al diàleg amb aquesta gent 
és una trampa perquè l’únic que 
s’aconsegueix fent-ho és seguir 
el seu joc, doncs estan completa-
ment deslegitimats per a ser part 
de qualsevol solució. 

A CATALUNYA hi ha dies en els 
quals ningú pot garantir l’ordre 
públic i el govern més aviat posa 
impediments per apostar per la 
convivència pacífica. No són po-
lítics, són perills públics. On no 
hi ha llei que garanteixi els drets 
de tots els catalans, s’ha d’inter-
venir. 

DISPOSAR d’una Atenció 
Primària efectiva i de qualitat, 
és la garantia necessària per a 
la viabilitat i sostenibilitat de 
qualsevol sistema sanitari, tal 
com ha reiterat l’Organització 
Mundial de la Salut. L’Atenció 
Primària és la columna vertebral 
de la sanitat pública, no obstant 
aquest fet primordial, el Govern 
de la Generalitat ha anat fent 
perdre el seu pes en el marc del 
pressupost de Salut disminuint 
del 18,4% el 2010 a un 16% en 
aquest any 2018. Per això, s’ha 
d’incrementar el pressupost 
destinat a l’atenció primària fins 
arribar al 25% del total del De-
partament de Salut, promig dels 
països de l’Organització per a la 
Cooperació i Desenvolupament 
Econòmic (OCDE).

EN ELS DARRERS anys a cau-
sa de les retallades del Govern 
de la Generalitat hem perdut 
professionals sanitaris, més de 
1.000 en tota Catalunya, i a Am-
posta més que a cap altra àrea 
bàsica de salut. Això ha portat 
al fet que les visites al metge 
de capçalera per rebre atenció 
tinguin una espera en els mi-
llors casos de 5 dies i, en la ma-
joria entre 2 i 3 setmanes, quan 
aquest temps d’espera no hauria 

de ser superior a 48 hores.

A MÉS A MÉS, aquesta falta de 
personal sanitari al CAP d’Am-
posta ha fet que el temps d’aten-
ció a cada pacient hagi dismi-
nuït a menys de 4 minuts, quant 
a la resta de Catalunya és de 8 
minuts. Els mateixos professio-
nals reclamen que per tal de que 
els pacients estiguin ben atesos 
el temps de cada visita deuria 
de ser de 12 minuts. Hem de te-
nir present que l'envelliment de 
la població i la complexitat en 
les malalties requereixen més 
temps d’atenció, cosa que el 
Departament de Salut no té en 
compte, perquè la sanitat públi-
ca l’importa ben poc! Així ma-
teix s’ha de disminuir la càrrega 
assistencial i limitar a 28 visites 
diàries per consulta, cosa que 
avui en dia arriben fins a 40.  

ELS MATEIXOS professionals 
de la medicina denuncien que a 
l’Atenció Primària és on es do-
nen més rotacions i canvis de 
CAP i que en acabar una guàr-
dia han d’atendre la consulta 
ordinària, la qual cosa provoca 
que no puguin dedicar l’aten-
ció necessària per escoltar als 
usuaris tal com ens mereixem. 
A aquesta realitat hi hem d’afe-

gir l’impacte de les males con-
dicions laborals i la pèrdua de 
dignitat de la tasca assistencial 
que pateixen.

ELS AMPOSTINS reclamen 
una atenció sanitària adequada 
i que actualment amb el temps 
que es dedica a les visites, és 
totalment inviable garantir-la. 
Quan ens posem malalts neces-
sitem una atenció immediata al 
menys per rebre una primera 
valoració i diagnòstic, ja que la 
demora del temps d’espera pot 
agreujar la malaltia i en molts 
casos amb conseqüències seve-
res. És necessari reduir el temps 
d’espera de les citacions per as-
segurar una eficiència sanitària.

PER AQUESTS MOTIUS el 
grup municipal socialista de 
l’Ajuntament d’Amposta hem 
presentat una moció per recla-
mar al Departament de Salut que 
posi més recursos econòmics i 
humans en l’Atenció Primària 
com a veritable eix del sistema 
sanitari públic i doni suport a 
les reivindicacions del col·lectiu 
sanitari en que reclamen millo-
res assistencials,  canvis en les 
estructures organitzatives,  i 
millores econòmiques i laborals 
que hauran de repercutir en la 

bona qualitat assistencial.

PER AIXÒ des del PSC d’Am-
posta donem suport als profes-
sionals sanitaris  perquè han 
aguantat la sanitat pública du-
rant tots aquests anys de retalla-
des i han perdut un 30% del seu 
sou en els últims 7 anys, i ara a 
sobre aquests professionals que 
han lluitat sempre per donar la 
millor assistència, se’ls propo-
sa cobrar les pagues extres que 
se’ls hi deuen en 8 anys, quin 
despropòsit més gran! 

AMB LA MATEIXA insistèn-
cia li exigim a l’alcalde que el 
nou CAP d’Amposta estigui ja 
en funcionament, perquè des 
d’abans de l’estiu que està aca-
bat. Està clar que la voluntat 
de l’equip de Govern no ha es-
tat la necessària per a que una 
obra tant reclamada, desprès de 
tants anys a hores d’ara no es-
tigui en marxa. Li volem recor-
dar a Adam Tomàs que  al mes 
d’abril va declarar que volia 
tenir el nou equipament sanita-
ri en funcionament  i no ho ha 
complit, perquè també és res-
ponsabilitat seva que Amposta 
tingui un CAP digne. Una vega-
da més la seva paraula és paper 
mullat! 

L'atenció primària, a la UCI

 OPINIÓ
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DESPRÉS de tres anys de ser fora 
de la coalició amb CiU, però com 
a regidora no adscrita a l’Ajunta-
ment d’Amposta i voluntària de 
Demòcrates de Catalunya, veig 
necessari fer una sèrie de con-
sideracions. Demòcrates de Ca-
talunya va néixer en el marc del 
procés per ser una eina política 
que faci possible amb la resta de 
forces i entitats la independència 
de Catalunya. L’eix principal fo-
namental de la nostra forma de 
fer política, en l’àmbit municipal, 
se centra en les persones, amb 
l’objectiu de tenir una comunitat 
socialment més justa, construïda 
sobre uns valors sòlids, com són 
la solidaritat i la igualtat.

DESPRÉS de tres anys i mig de 
mandat, hem constatat que la 
majoria absoluta d’Esquerra al 
govern comporta opacitat,  fal-
ta de transparència, improvisa-
ció i en moltes ocasions també 
“política d’aparador”. Tenim 
una ciutat estancada socialment 
i sense projecte de creixement 
econòmic ni de futur. No ens fa-
ciliten informes i documents, i 
es neguen a deixar participar la 
regidora als mitjans d’informació 
municipals, la ràdio i la Revista 
Amposta. Una negativa a la que 
s’han sumat la resta de partits 
de l’oposició, menys el PSC, cosa 
que fa que la nostra tasca sigui 
més complicada.

A AQUESTA SITUACIÓ i falta 
d’informació, cal afegir les con-
tradiccions constants per part 
de l’equip de govern a les comis-
sions, principalment al que fa 
referència a Obres i Urbanisme i 
de Personal, on diuen una cosa a 
la comissió i al ple un altra o de 
vegades es nega que s’hagi dit. 
Tot i els entrebancs, hem ges-
tionat fent una política pràctica, 
realista, entenedora i propera al 
ciutadà.

PODEM REPASSAR aquí els 
punts més importants que s’han 
posat en evidencia als plens mu-
nicipals durant tot aquest temps. 
Hem debatut i ens hem posicio-
nat en contra de la política de 
la “por”, respecte les modifica-
cions del catàleg dels llocs de 
treball i la relació de llocs de tre-
ball per part del govern, amb la 
col·laboració d’una empresa ex-
terna, que no té experiència en la 
matèria. S’ha demostrat que l’ob-
jectiu d’aquestes són partidistes 
i sectàries envers a certs treba-
lladors, perdent l’objectivitat del 
mateix, obviant una millor efi-
ciència dels recursos humans i 
la necessitat de donar una major 
qualitat de servei a la ciutadania 
com administració pública més 
propera.

A MÉS, no hem compartit i ens 
hem oposat a quasi la totalitat de 

les modificacions extrajudicials 
de crèdit, tot posant en evidencia 
la falta de planificació per part 
de l’equip de govern i la seua im-
provisació a l’hora de materialit-
zar els mateixos. Com a exemple 
recent, tenim el nou pavelló poli-
esportiu, que costarà costarà més 
de 650.000,00 € als ampostins i 
ampostines, a part d’altres obres 
i despeses que segur que d’aquí a 
final del mandat s’aniran visua-
litzant.

HEM DENUNCIAT les man-
cances sanitàries, principalment 
a l’Hospital Comarcal, on el des-
content dels usuaris a les urgèn-
cies són constants, fruit de la 
sobrecàrrega de pacients que pa-
teixen els professionals sanitaris, 
per la manca de equips i d’espe-
cialistes. Tenim seriosos dubtes 
si amb el nou CAP aquesta si-
tuació millorarà, ja que entenem 
que històricament no s’ha fet un 
plantejament sanitari eficient, 
especialment amb les ubicacions 
i encarat a futur.

RESPECTE al segon apartat, 
sobre la situació de la ciutat i el 
seu futur entenem que la crisi 
ha colpejat molt fort en termes 
econòmics i socials a la ciutat i 
al territori, fent que el jovent tin-
gui dificultats per incorporar-se 
al món laboral. A més, d’altres es 
queden fora de la ciutat després 

dels estudis universitaris.L’Ajun-
tament d’Amposta contribueix 
a buscar fórmules per tal de 
contractar gent amb situació de 
vulnerabilitat, però no és capaç 
d’atraure comerç i indústria a la 
ciutat, per reconduir el futur de 
les properes generacions. 

LA CIUTAT ha deixat de ser ca-
pital del Montsià i ha renunciat a 
capitalitzar i sumar esforços pel 
desenvolupament de les Terres 
de l’Ebre. Des de Demòcrates 
de Catalunya volem que la ciu-
tat d’Amposta tingui un Ajun-
tament transparent, sempre al 
costat dels ampostins i ampos-
tines, prioritzant les necessitats 
fonamentals abans que les festes. 
Volem una ciutat neta i oberta al 
riu amb un projecte de futur, im-
pulsant-lo tant des de dins com 
des de fora, potenciant la nostra 
vàlua i tots els valors ampostins 
per ser referent al Montsià i a les 
Terres de l’Ebre. 

DES DE DEMÒCRATES treba-
llarem i aportarem tot el talent 
necessari al nostre municipi per 
a les properes eleccions muni-
cipals mitjançant el procés de 
Primàries Catalunya a la nostra 
ciutat, en què la participació dels 
ampostins i ampostines sigui la 
base de l’impuls democràtic d’un 
projecte transversal, fet entre 
tots i per a tots! 

ENS TROBEM en plenes fes-
tes nadalenques i, per tant, una 
època carregada de compres i 
campanyes comercials. El procés 
de globalització en el que estem 
immersos està provocant estralls 
i canvis en molts consumidors. 
Les grans empreses es mengen 
les mitjanes i petites, sigui per 
les vendes per internet, per uns 
preus a priori més econòmics, o 
per les grans implantacions amb 
superfícies molts grans. Però és 
aquest el model que volem per 
a la nostra societat? Som cons-
cients de les seues conseqüèn-
cies?

COM A CIUTADANS i ciutada-
nes, crec que hem de reflexionar 
sobre de com de nociu pot arri-
bar  a ser aquest sistema si acaba 
sent majoritari i únic. En els paï-
sos que no s’ha protegit i poten-
ciat prou el petit i mitjà comerç 
moltes ciutats han començat 
a morir-se, perdent vitabilitat, 
deixant els carrers i zones co-

mercials amb locals buits i empo-
brint a molta gent, que ha hagut 
que tancar portes i baixar persia-
nes per sempre. 

PER AIXÒ crec que hem de ser 
conscients que també cal apos-
tar i promoure el petit i mitjà 
comerç perquè és més just i, so-
bretot, és una inversió per a tota 
ciutat. Comprar en aquests esta-
bliments ens garanteix experièn-
cia i consell, amb un servei de 
qualitat. Però el que és més im-
portant: generen llocs de treball a 
Tortosa, reparteixen més riquesa 
entre la ciutat en contractar ser-
veis d’altres empreses locals que 
també necessiten per al seu fun-
cionament com publicitat, neteja 
o gestories. Però sobretot és un 
comerç que ajuda a mantenir, a 
dinamitzar i a donar vida a la ciu-
tat.

DES DE MOVEM Tortosa, farà 
uns mesos, vàrem efectuar una 
diagnosi on clients i comerciants 

van opinar sobre la situació ac-
tual del sector. Més de 300 perso-
nes van dir la seua i van reclamar 
una visió estratègica per poten-
ciar-lo, una relació més directa 
entre l’administració i els comer-
ciants així com diverses millores, 
que de tenir-se en compte, segur 
que ens ajudarien a avançar com 
a ciutat defensant i promovent 
un model de comerç petit i mitjà 
de qualitat.

CERTAMENT, caldria que des 
de les administracions públiques 
es fes molt més aprovant un Pla 
de Dinamització Comercial, es-
coltant tots els afectats, que tin-
gués en compte molts aspectes 
diversos que haurien d’anar des 
de l’urbanisme, l’enllumenat, 
la millora de la via pública, els 
aparcaments, el model econòmic 
de desenvolupament,  les activi-
tats culturals i de promoció que 
es generen a la ciutat o l’opinió de 
la clientela i dels propis comer-
ciants amb una visió constructiva 

i cooperativa per millorar. Uns 
plans i polítiques que haurien de 
servir perquè aquest petit i mit-
jà comerç es desenvolupés amb 
més força i tranquil·litat davant 
les actuals amenaces que sofreix, 
però posant en valor les oportu-
nitats que hi ha. Ara bé, mentre 
aquests plans no existeixin o si-
guin insuficients, els ciutadans 
i ciutadanes de peu més cons-
cients no ens podem quedar de 
braços creuats, i amb les nostres 
compres i les nostres accions, 
tenint clar quin tipus de ciutat 
i societat volem, també podem 
contribuir a potenciar i mantenir 
aquest tipus d’establiments tant 
nostrats i tant característics de 
les ciutats amb una llarga tradi-
ció comercial com és Tortosa. Per 
això, en aquestes èpoques nada-
lenques, des de Movem Tortosa 
hem tornat a impulsar una cam-
panya dirigida a la ciutadania on 
animem a triar el comerç local 
perquè de fer-ho estem triant i 
movent també Tortosa. 

Tria comerç local, tria Tortosa!
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ARA FA UN ANY, el 27 de des-
embre de 2017, vaig ser objecte 
d’una moció de censura com a 
president del Consell Comarcal, 
fruit del trencament unilateral 
d’un pacte per part dels Repu-
blicans (ERC).

AMB L'EXCUSA de l’article 
155, els Republicans del bloc 
independentista de JuntsxNO, 
traint i faltant a la seua paraula, 
van donar el govern comarcal a 
l’antiga Convergència; els ma-
teixos que contradictòriament, 
6 mesos després, fan president 
al company Pedro Sánchez i que 
segurament també acabaran 
aprovant els Pressupostos Ge-
nerals de l’Estat, probablement 
els pressupostos més socials i 
més beneficiosos d’aquest país 
per a Catalunya. Perquè ho sa-
ben molt bé, en la delicada si-
tuació política que estem vivint, 
ara més que mai, “o Sánchez, o 
l’abisme”.
   
ELS I LES SOCIALISTES al 
front del govern del Consell 
Comarcal, vam ser lleials fins al 
darrer dia amb els nostres socis 
de govern i sobretot amb la ciu-
tadania i amb els nostres princi-
pis i valors. Fins i tot vam saber 
governar en solitari i en minoria 
l’ens comarcal els darrers mesos 
de l’any. 

I HO VAM FER com sempre 
hem defensat, cercant el con-
sens i tendint ponts, amb eficà-
cia, transparència i diàleg. I així 
vam ser capaços d’aprovar el 
Pressupost de la Corporació per 
al 2018 i de tancar el pressupost 
de 2017 amb molt bons resultats 
pressupostaris i sortint d’un Pla 
Econòmic i Financer fruit de 
la gestió dels anteriors governs 
dels governs de JuntsxNO. 

ARA, UN ANY després, malau-
radament no hi ha res a cele-
brar. El nou govern del Consell 
Comarcal, amb la Sra. Zaragoza 
al front, ha aprés perfectament 
les maneres de governar del 
passat de Ferran Bel i Meritxell 
Roigé: l’immobilisme, la passivi-
tat, les males formes i la manca 
de transparència. Es nota que ha 
tingut bons mestres. 

I TOT amb la connivència, per 
activa i per passiva, dels Repu-
blicans; aquells que ens dema-
naven aturar la moció de censu-
ra si nosaltres renunciàvem a les 
sigles del PSC, en definitiva als 
nostres principis i trets identi-
taris, aquells que ara volen en-

ganyar a l’electorat creant una 
marca blanca de “socialistes 
independentistes”. No oblidem 
que la moció de censura va tenir 
més clau de política de Tortosa 
que Comarcal, tot sota les or-
dres de Bel i Roigé.

ARA BÉ, en apropar-se les 
eleccions municipals del 26 de 
maig, tots, els uns i els altres, es 
fan els simpàtics amb els socia-
listes, quan ja sabem que no ens 
poden veure, i les discrepàncies 
en els govern de JuntsxNO, són 
evidents i palpables, però, no 
ens enganyem, el seu futur elec-
toral no està gens clar, i ara, vo-
len acostar posicions, quan ens 
han volgut fer fora de les insti-
tucions, per no pensar com ells, 

amb una actitud antidemocràti-
ca i absolutista.

ELS GOVERNS de JuntsxNO, 
han contribuït a crear aquesta 
situació de crispació i exclusió 
de la nostra formació política 
donant veu i suport a aquells 
intransigents que en l’àmbit pú-
blic ens han assenyalat, insultat, 
agredit verbalment, pintat les 
nostres seus, com ha succeït en 
els darrers dies arreu de Cata-
lunya.

TAMBÉ HO HA FET el nou go-
vern del Consell Comarcal, que 

governa ben poc i que ha deixat 
de fer una bona gestió i un bon 
treball davant de l’entitat. Ens 
vol arraconar i treure visibilitat 
com a grup comarcal, al ple ens 
han canviat la configuració dels 
seients; se’ns nega la possibili-
tat d’assistir Consell d’Alcaldes, 
on ja no es convoca als porta-
veus dels grups comarcals; així 
com negant-nos la utilització 
de la seu comarcal per fer ro-
des de premsa. No són capaços 
d’atendre les nostres propostes 
ni per consensuar el pressupost 
del Consell per al 2019. Aquesta 
és la seva idea de bon govern i 
transparència?

NOSALTRES, en canvi, vam 
demostrar que amb treball, tre-

ball i més treball es pot fer una 
bona gestió sense entrar en la 
confrontació i defugint de la 
deriva independentista que ha 
imposat al Consell el bloc de 
JuntsxNO (CiU ara PDeCAT i 
els Republicans) i vam deixar 
una molt bona herència que el 
nou govern no ha sabut aprofi-
tar.

UN GOVERN que ha tornat als 
seus orígens i maneres de fer. 
Que volen aprovar un pressu-
post de mínims sense consens i 
sense tenir en compte les pro-
postes de l’oposició. Que han 

tornat a deixar estancat el con-
veni col·lectiu dels treballadors, 
quan únicament restava tancar 
alguns detalls de la proposta 
que vam deixar enllestida el no-
vembre de 2017, i que ha fet que 
el personal torni a estar queixós 
per la falta de consideració d’un 
govern que no governa per a tots 
i totes.

AFORTUNADAMENT, no-
saltres no som així. La nostra 
gestió al capdavant de la presi-
dència del Consell Comarcal va 
demostrar que, treballant des 
del consens polític i l’entesa es 
pot crear ocupació i riquesa, 
implantant polítiques socials 
amb criteris i garanties d’igual-
tat d’oportunitats per a tothom. 
Que es pot arribar a un acord de 
concertació territorial pel des-
envolupament econòmic i l’ocu-
pació. Que es poden implantar 
nous serveis d’atenció a les per-
sones com la nostra prioritat, 
tant pel que fa serveis socials, 
d’inserció laboral, educatius i 
culturals. Que es pot apostar per 
la implantació de les borses de 
treball per regular la contrac-
tació del personal, assegurant 
així la igualtat d’oportunitats, 
la transparència i el bon govern, 
sempre al servei de les persones. 

UN ANY DESPRÉS de la moció 
de censura, nosaltres no hem 
defallit. I la nostra experiència 
de govern al capdavant del Con-
sell, unida a l’acció d’oposició 
responsable a l’Ajuntament de 
Tortosa, ens donen confiança i 
ens fa presentar-nos a les elec-
cions municipals del 26 de maig 
amb l’aval que suposa haver des-
envolupat una àrdua feina per 
acompanyar els nostres veïns i 
veïnes en la cerca de solucions 
als seus problemes durant els 
darrers anys.
  
AQUEST 2019 la ciutadania té 
a les seves mans el poder deci-
dir si vol seguir amb les políti-
ques continuistes, immobilistes 
i de confrontació dels actuals 
governs al Consell Comarcal 
i a l’Ajuntament de Tortosa o, 
pel contrari, volen un canvi que 
redibuixi un territori, el Baix 
Ebre, i una ciutat, Tortosa, que 
siguin amables i oberts, inclu-
sius, basats en la igualtat i en els 
valors, la solidaritat i la justícia, 
de tots i totes sense exclusions, 
governant amb mà estesa per 
a totes les sensibilitats i ideo-
logies. Aquest és el govern que 
segur  farem, els i les socialistes! 
#Ara_Roig #Roig2019. 

Un any després, seguim treballant 
per Tortosa i la comarca

 OPINIÓ

"Amb l'excusa del 155, els 

Republicans del bloc 

independentista de JuntsxNO, 

traint i faltant a la seua paraula, 

van donar el govern comarcal a 

l'antiga Convergència"

***

"Un any després de la moció de 

censura, no hem defallit. I la 

nostra experiència de govern al 

Consell, unida a l'acció d'oposició 

responsable a Tortosa, ens donen 

confiança per a les municipals"
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RECENTMENT he assistit, 
com a alcaldessa i com a repre-
sentant de l’Associació Catala-
na de Municipis, a dos actes de 
reivindicació del Corredor del 
Mediterrani. Tot i ser un impor-
tant eix de comunicació que ha 
de servir per impulsar l’activitat 
econòmica entre tot el Llevant, 
les Terres de l’Ebre i la resta de 
Catalunya cap a Europa fa anys 
que el projecte es troba en via 
morta. De res serveixen les nom-
broses promeses, bones paraules 
i compromisos diversos de mem-
bres dels successius governs de 
l’Estat espanyol. El resultat és 
que aquestes paraules se les em-
porta el vent i que el Corredor 
continua sense córrer. 

AQUESTA infraestructura té 
una transcendència cabdal per 
a la nostra societat i per a l’eco-
nomia. Ens ha de permetre con-
nectar amb la resta del continent 
d’una manera directa, com a via 
de sortida de les mercaderies 
que produïm a les nostres pobla-
cions. Això no només ha de be-
neficiar les activitats econòmi-
ques de les empreses, sinó que 
també ha de contribuir a equi-
librar millor el pes de la pobla-
ció arreu del país, evitant que es 

concentre tota al voltant de les 
grans ciutats. A més, ha de servir 
per interconnectar altres pols 
importants en el transport al pas 
pel nostre territori, com l’estació 
de l’Aldea-Amposta-Tortosa, cri-
dada a jugar un paper destacat 
en el futur com a centre logístic, 
o el port dels Alfacs, des d’on les 
mercaderies ha de poder sortir 
navegant cap a altres destina-
cions pel mar i que actualment 
no té connexió ferroviària. 

FA UNS DIES, a Vinaròs, repre-
sentants de Catalunya i el País 
Valencià vam tornar a refermar 
el compromís entre els dos terri-
toris per treballar conjuntament 
pel Corredor. Més recentment, a 
Barcelona, també vaig assistir a 
la reunió de la Taula Estratègi-
ca pel Corredor del Mediterrani, 
convocada pel govern de la Ge-
neralitat, on aquest objectiu va 
tornar a quedar definit. Aquest 

tipus d’acords s’han repetit en 
diversos moments, ara impul-
sats pel conseller de Territori, 
Damià Calvet, i abans pel ti-
tular del departament, Josep 
Rull, avui injustament tancat a 
la presó. No vull oblidar la seua 
tasca al capdavant de Territo-
ri per aconseguir l’execució del 
Corredor del Mediterrani. Tot 
i això seguim a l’espera de con-
crecions i de passes decidides 
des de l’Estat. Com ja intuíem, 
la pluja de milions que el pre-
sident Rajoy va anunciar per a 
les infraestructures ferroviàries 
de Catalunya ha quedat en qua-
tre gotes que no han fet saó. En 
el seu lloc, alguns d’aquells mi-
lions van anar a parar a finançar 
obres de Madrid, com els túnels 
entre Chamartín i Atocha, o la 
connexió amb l’aeroport i l’alta 
velocitat radial a la capital de 
l’Estat. Això, menystenint que 
l’àrea que travessa el Corredor 

és la que genera una part impor-
tantíssima del Producte Interior 
Brut de l’Estat, i que conforma 
una àrea que destaca en termes 
d’indústria, exportacions, atrac-
ció d’inversions, innovació i tu-
risme. A més, concentra gairebé 
la meitat de les exportacions 
i importacions del conjunt de 
l’Estat. No pot ser que, encara 
avui, el tram entre Vandellòs i 
Tarragona continue disposant 
d’un tram d’una única via per la 
qual passen mercaderies i pas-
satgers, creant un coll d’ampo-
lla. A ulls de qualsevol dirigent 
responsable, aquestes dades 
haurien de fixar una prioritat 
màxima a l’hora de prendre les 
mesures encaminades a desen-
volupar el Corredor. 

TAMPOC veiem que amb el go-
vern actual de Pedro Sánchez 
haguem d’esperar inversions de 
manera imminent un fet que, una 
vegada més, hem de seguir de-
nunciant. Necessitem eines com 
el Corredor del Mediterrani, que 
ens ajuden a retindre el talent al 
territori. La nostra activitat in-
dustrial (la present i la futura) 
així com el desenvolupament so-
cial, depenen d’infraestructures 
com aquesta. Som la ròtula que 

vertebra els territoris de parla 
catalana, i per tant no en podem 
quedar al marge. I de la mateixa 
manera, també han de servir 
d’estímul per aconseguir la mi-
llora de la xarxa de transport per 
a la ciutadania, actualment molt 
escassa entre el sud de Catalunya 
i el nord del País Valencià. 

COM TAMBÉ hem de seguir re-
clamant altres execucions igual 
d’importants per al nostre terri-
tori, que també han de millora 
la connexió entre Catalunya i el 
País Valencià, amb especial inci-
dència a les Terres de l’Ebre: més 
d’una dècada després encara se-
guim sense disposar del tram de 
l’A-7 entre l’Hospitalet de l’In-
fant i la Jana, fet que converteix 
el nostre territori en el forat 
negre d’aquesta via, resta possi-
bilitats de desenvolupament als 
municipis de l’interior i restrin-
geix la circulació de vehicles cap 
a dos úniques vies de circulació 
(l’N-340 i l’AP-7) que engoleixen 
un elevat trànsit. 

PER  TOT PLEGAT, és necessa-
ri que s’acaben ja les promeses i 
que el 2019 ens porte, realment, 
l’execució del Corredor del Me-
diterrani. 

Una vegada més, exigim el Corredor del Mediterrani

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA DE TORTOSA

LA RESERVA de la biosfera de 
les Terres de l’Ebre és una gran 
oportunitat per situar el territo-
ri en el mapa internacional i po-
tenciar tant el sector turístic com 
l’agroalimentari. Ara, ja fa cinc 
anys que les comarques ebren-
ques van aconseguir aquest reco-
neixement per part de la Unesco 
i la marca Ebre Biosfera reuneix 
prop de 150 empreses. Sens dub-
te, el balanç és positiu i la impli-
cació del departament d’Agricul-
tura ha estat fonamental, però cal 
que es destinen més recursos a 
la reserva de la biosfera per pro-
jectar-la internacionalment. Les 
Terres de l’Ebre en sortiran be-
neficiades però també el conjunt 
del país, perquè la reserva permet 
donar visibilitat a Catalunya en el 
conjunt de xarxes internacionals 
en què participa (només l’Ebre 
i el Montseny disposen d’aquest 
segell). I si l’administració aposta 
més clarament per la reserva de 
la biosfera també ho faran les em-
preses ebrenques. De la mateixa 
manera que reclamo més inver-
sió a la Generalitat per impulsar 
la reserva, també faig una crida 
als empresaris tortosins perquè 
es sumen a aquest projecte. És 

cert que n’hi ha alguns que ja ho 
han fet, però de les 150 empreses 
adherides a la marca només una 
desena són de Tortosa. Des de les 
administracions s’haurà de fer un 
esforç per explicar als agents del 
territori els beneficis que suposa 
adherir-se a la marca Ebre Bios-
fera, ja que és un referent d’alta 
qualitat i del respecte pel medi 
ambient del producte.

DURANT EL 2019 la reserva 
de la biosfera de l’Ebre posarà 
en marxa dues accions potents: 
d’una banda, la creació d’un vi-
ver d’ostra autòctona i, de l’al-
tra, un observatori de la sequera. 
L’aqüicultura és un sector amb un 
pes significatiu al delta de l’Ebre 
i amb enormes possibilitats de 
creixement si emprenem les me-
sures necessàries per garantir la 
viabilitat dels cultius. D’altra ban-

da, és necessari avaluar l’impacte 
del canvi climàtic al nostre terri-
tori per tal d’adaptar-nos-hi. En 
aquest sentit, la reserva de la bios-
fera de les Terres de l’Ebre parti-
cipa  en el projecte europeu Life 
Clinomics, en què també hi són la 
reserva del Montseny i la comarca 
de l’Alt Penedès. Un projecte que 
implica els sectors turístics, agro-
forestal i pesquer amb l’objectiu 
que tots tres sectors incrementen 
la resiliència per adaptar-se al 
canvi climàtic. 

D'ALTRA BANDA, acostar la re-
serva de la biosfera de les Terres 
de l’Ebre a la població més jove 
és indispensable si volem garan-
tir-ne la seua continuïtat. És per 
això que considero un encert la 
decisió del Consorci de Políti-
ques Ambientals de les Terres de 
l’Ebre (Copate) de publicar un 

llibre educatiu, perquè permetrà 
que la reserva de la biosfera en-
tre a les escoles, que els xiquets i 
xiquetes coneguin millor tot allò 
que tenen a la vora de casa, la im-
portància de l’agricultura i de la 
producció d’aliments, així com la 
distinció que la Unesco ens ha do-
nat.  A més, el llibre és un exemple 
de col·laboració entre administra-
ció i empresa privada, un camí ne-
cessari per potenciar la reserva.

AQUESTS PERÒ no són els 
únics projectes que realitza el 
Copate per impulsar la reserva de 
la biosfera, sinó que en el darrer 
consell consultiu de la reserva de 
la biosfera, presidit per la conse-
llera d’Agricultura, Teresa Jordà, 
a la seu de la Cambra de Comerç 
de Tortosa, es van explicar les 
actuacions dutes a terme en el 
marc del projecte d’especialit-
zació i competitivitat territorial 
(PECT) Ebre Biosfera. Un projec-
te centrat en impulsar els sectors 
líders amb potencial endogen mi-
tjançant l’ús intensiu de les TIC i 
la transferència de coneixement i 
innovació. Un projecte que inclou 
actuacions com la creació d’un 
banc de terres i un banc de serveis 

agraris o la creació d’un clúster 
públic-privat agroforestal. 

FINALMENT, perquè la reserva 
de la biosfera representi el con-
junt de les Terres de l’Ebre és ne-
cessària la seua ampliació al nord 
de la Ribera d’Ebre. Un àmbit que 
en va quedar exclòs en la declara-
ció inicial per les restriccions del 
consell internacional del progra-
ma Home i Biosfera de la Unes-
co, que va rebutjar incloure a la 
reserva l’àrea d’influència de la 
central nuclear d’Ascó. El passat 
mes de novembre, però, el Copate 
va iniciar els tràmits per incloure 
els municipis de Flix, Ascó, Ri-
ba-roja d'Ebre, Garcia, Vinebre, 
la Torre de l'Espanyol i  la Palma 
d’Ebre a la reserva. Quan la Unes-
co accepte la modificació dels lí-
mits territorials de la reserva s’in-
corporaran àrees de gran valor 
natural i d'una inqüestionable ri-
quesa ornitològica com són els ai-
guamolls de la reserva natural de 
fauna salvatge de Sebes i meandre 
de Flix o l'espai d'interès natural 
de Riba-roja. Llavors, la reserva 
sí que coincidirà plenament en 
l’àmbit territorial de les Terres de 
l’Ebre. 

La reserva de la biosfera, una oportunitat per a l'Ebre

XAVIER FAURA

CANDIDAT A L'ALCALDIA 

D'ERC-TORTOSA SÍ

OPINIÓ 
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L'11 DE DESEMBRE va començar l’en-
derroc de l’antiga piscina coberta de Tor-
tosa. L’actuació s’emmarca en la segona 
fase de construcció del Win Complex Es-
portiu, que l'Ajuntament va inaugurar el 
17 de novembre passat. La segona fase 
del projecte inclourà una zona wellness, 
un circuit d’aigües, bany de vapor sauna 

i dutxes bitèrmiques. També nous vesti-
dors i quatre pistes de pàdel a l'aire lliu-
re, així com una zona de solàrium per a 
la nova piscina. De fet, segons va explicar 
l’alcaldessa Meritxell Roigé durant la in-
auguració de la piscina,  la segona fase 
estarà a punt per als World Sport Games 
que tindran lloc del 2 al 7 de juliol.   C.B.

Adéu a l'antiga piscina coberta

TORTOSA

La plaça de la catedral, a la cantonada
 L'alcaldessa de Tortosa aprofita l'audiència pública 

per anunciar l'inici imminent de les esperades obres
 Enguany també ha de construir-se el nou passeig de 

les Cultures, la primera gran actuació al barri del Castell

Meritxell Roigé va realitzar el 17 
de desembre una audiència pú-
blica per informar  la ciutadania 
del pressupost i les ordenances 
fiscals per al 2019, d’acord al que 
estableix el reglament de partici-
pació ciutadana. L'acte va tenir 
lloc a la sala d'actes del Museu de 
Tortosa. Enguany, el pressupost 
general consolidat del municipi 
ascendeix a 70,4 milions d’euros, 
dels quals 35,2 són per a l’Ajun-
tament. Roigé va remarcar que 
el pressupost manté la reducció 
de la pressió fiscal, i que posa 
l’accent en l’eix social, així com 
en la millora de la via pública. 
Finalment, l'alcaldessa també va 
destacar l'impuls a la promoció 
econòmica i el turisme. 
En el repàs de les tarifes, Roigé 
va destacar el treball realitzat 
per l’empresa mixta Aigües de 
Tortosa, per millorar l’eficiència 
i el rendiment hidràulic. De fet, 
l’alcaldessa va anunciar que du-
rant els últims dos anys s’ha rea-
litzat un estalvi anual d’aigua de 
500.000 metres cúbic a l’any, el 
que ha suposat un estalvi en pro-
ducció de 90.000 euros. 
Pel que fa al capítol de personal, 
Roigé va detallar que, dels prop 
d’11 milions d’euros, més de 3 

milions corresponen a segure-
tat. En aquest sentit, l’alcaldessa 
també va detallar que al 2019 es 
produirà una renovació de part 
de la plantilla de la Policia Local, 
per l’avançament de l’edat de ju-
bilació dels agents. 

Obres davant de la catedral
Quant a les noves inversions, 
la urbanització de la plaça de la 
Catedral és la que s’emporta la 

partida més important, amb un 
pressupost de gairebé 1,9 milions 
d’euros. En aquest sentit, Roi-
gé va anunciar que l’inici de les 
obres era imminent. 
Segons va dir Roigé, els comp-
tes municipals també remar-
quen l'aposta per l'esport com 
a element de dinamització de la 
ciutat, també des d'un punt de 
vista turístic, ja que durant el ju-
liol del 2019 comptaran amb el 

gran esdeveniment dels World 
Sports Games. En aquest sen-
tit, també destaca la finalització 
del Complex Esportiu Win amb 
la construcció de la segona fase. 
L'apartat urbanístic va més en-
llà, i destaca per importants ac-
tuacions al nucli antic que volen 
continuar transformant aquesta 
part de la ciutat. Així, més enllà 
de la nova plaça de la Catedral, 
també es preveu la construcció 

del passeig de les Cultures, la pri-
mera de les grans actuacions que 
s'han de fer al barri Castell.
En matèria cultural, Roigé també 
va destacar les ampliacions del 
Museu i del teatre auditori Felip 
Pedrell, que han de millorar els 
equipaments disponibles amb 
vista a la Capital de la Cultura 
Catalana de Tortosa al 2021.
Finalment, que fa l’endeutament, 
l’alcaldessa va detallar que la rà-
tio d’endeutament s’ha reduït del 
85% al 57’05% en quatre anys, 
amb un deute viu de 31 milions 
d’euros. De fet, l'alcladessa va 
fer una anàlisi exhaustiva dels 
comptes municipals, fent èmfasi 
a la "rigorositat" de l'actuació del 
govern municipal en tot el man-
dat. "Fruit d'això, en els últims 
dos anys s'han alliberat dos mi-
lions d'euros dels préstecs amb 
les entitats bancàries, amb la qual 
cosa hem situat la ràtio d'endeu-
tament al voltant del 57%, una de 
les més baixes que es recorden", 
va dir l'alcaldessa. Roigé va con-
cloure que aquest fet deixa l'eco-
nomia municipal en una situació 
molt positiva, amb vista als pro-
pers mandats. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

L'audència pública de Roigé va fer-se a la sala d'actes del Museu. // FOTO: AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Cinta Bonet / Gustau Moreno
TORTOSA
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L’antiga Indo costarà 255.000 euros
 L'Ajuntament adquereix l'antiga fàbrica de muntures 

d'ulleres, a raó de 63.750 euros anuals durant quatre anys
 El govern vol ubicar-hi el magatzem de la brigada

municipal i cedir un espai d'assaig als castellers

L’Ajuntament de Tortosa ja ha 
comprat les instal·lacions de l’an-
tiga fàbrica d'Indo, a la zona de 
Quatre Camins, al barri de Ferre-
ries. El ple va aprovar el 3 de des-
embre la plurianualitat per l’ad-
quisició de les instal·lacions per 
255.000 euros, a raó de 63.750 
euros anuals durant quatre anys. 
La proposta es va aprovar amb 
l’abstenció del PSC i Movem Tor-
tosa. De fet, el portaveu de Mo-
vem, Jordi Jordan, va reclamar 
explicacions sobre els usos que es 
donarà a aquestes instal·lacions. 
"El que volem saber és per a què 
comprem esta fàbrica i quins 
usos li volen donar, ja que l'Ajun-
tament ja té molt de patrimoni 
que està en mal estat, començant 
per les muralles", va dir Jordan. 
Però l’alcaldessa, Meritxell Roi-
gé, els va respondre que això se'ls 
explicarà més endavant.
La resposta va arribar uns dies 
després, el 19 de desembre, du-
rant la trobada amb els periodis-
tes prèvia a les festes de Nadal. 
Roigé va explicar que l'endemà 
es formalitzaria el contracte 
amb l'Institut Català de Finan-
ces (ICF), ara propietari de les 
instal·lacions. L'alcaldessa va ex-
plicar que, un cop fetes les obres 
de reforma, l'edifici es destinarà 
al magatzem de la brigada muni-
cipal i a local d'assaig dels Caste-
llers de Tortosa. Roigé també va 
apuntar que la compra permetrà 
alliberar locals de lloguer.  
 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Una imatge de l'antiga fàbrica d'Indo, al barri de Ferreries. // FOTO: ACN.

Francesc Vallespí va afirmar 
el 4 de desembre que el pro-
jecte del passeig de les Cul-
tures és insuficient per recu-
perar el barri del Castell. El 
regidor de Movem Tortosa 
va recordar que l’any 2009 
el govern de Bel tenia previs-
ta una reforma integral, amb 
un pressupost de més de dos 
milions. Però gairebé 10 anys 
després, només es vol connec-
tar el passeig de Ronda amb 
l’accés al castell de la Suda 
amb una inversió de 671.000 
euros. A més, va lamentar que 
el PDeCAT i ERC rebutgessin 
al ple les actuacions urgents 
als fortins del Bonet i de Te-
nasses, i que l’Ajuntament 
tinga al calaix el Pla Director 
de Muralles. De fet, va remar-
car que ignoren la conserva-
ció del patrimoni i s’ensorren 
cases al nucli antic, mentre 
volen comprar l’antiga Indo 
sense donar cap tipus d’ex-
plicació sobre què volen fer-
hi. Durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, Vallespí va dir 
que, des del relleu a l’alcaldia, 
quan Meritxell Roigé va subs-
tituir Ferran Bel, el PDeCAT 
i ERC han rebutjat fins a nou 
mocions de ciutat presenta-
des per Movem. De fet, tam-
bé va acusar el nou candidat 
republicà, Xavier Faura, de 
fer un discurs ambigu sobre 
la situació de Tortosa.  G.M.

Vallespí veu 
insuficient el 
passeig de les 
Cultures

Cinta Bonet / Gustau Moreno
TORTOSA

Tortosa proposa el Nobel pòstum per a Lorca

En el ple ordinari del desem-
bre es van aprovar quatre de 
les vuit mocions que es van 
portar a debat. Per unanimi-
tat, la moció que demanava 
l'adhesió al manifest per a la 
concessió del premi Nobel de 
Literatura per a Federico Gar-
cía Lorca, proposada pel PSC; 
i la de crear campanyes de 
prevenció de l’addicció al joc 
i les apostes, del PP. També va 
tirar endavant, amb l'absten-
ció del PSC, la moció perquè el 
govern de l'Estat actualitzi els 
plans d'emergència a les àrees 
nuclears, presentada per ERC; 

i la moció presentada conjun-
tament pel PDeCAT, ERC, Mo-
vem i la CUP, que exigia "l’ab-
solució dels presos polítics i el 
retorn dels exiliats". El PP es 
va abstenir justificant la ne-
cessitat de “buscar ponts” que 
ajuden a superar la situació, 
però el PSC va votar en contra 
perquè creien que l'acord no 
respectava la independència 
judicial i vulnerava el prin-
cipi de legalitat; una posició 
que el portaveu del PDeCAT, 
Emili Lehmann, va lamentar. 
El portaveu de la CUP, Xavier 
Rodríguez, no va poder assis-

tir al ple, ja que es troba de 
baixa temporal i indefinida. 
No van prosperar les mocions 
de Movem, instant a l'actuació 
urgent a les fortificacions de 
Tenasses i Bonet, i per aturar 
els treballs d'elaboració i apro-
vació del decret de menjadors 
escolars; la d'establir bonifi-
cacions als tributs municipals 
per a empreses i emprenedors, 
del PP, i la del PSC per impul-
sar mesures contra la violèn-
cia de gènere, que va rebre 
el vot contrari del PDeCAT i 
ERC perquè instava a aprovar 
el pressupost de l'Estat. 
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Pla de xoc a les voreres de Deltebre
 L'Ajuntament programa l'arranjament de 6.600 

metres quadrats de voreres en 14 carrers del poble
 L'actuació, que fregarà els 350.000 euros, també 

suposarà l'adequació de fins a 400 passos de vianants

El govern de l’Ajuntament de 
Deltebre ha presentat un pla de 
xoc per adequar les voreres del 
municipi i eliminar les barreres 
arquitectòniques. En total, du-
rant el primer trimestre de 2019 
s’arranjaran 6.600 metres qua-
drats de voreres i s’adequaran 
400 passos de vianants amb una 
inversió econòmica que fregarà 
els 350.000 euros. L’alcalde de 
Deltebre, Lluís Soler, ha explicat 
que “la singularitat estructural” 

de la població fa que molts dels 
carrers principals no disposin de 
voreres que facilitin el trànsit de 
vianants i que garanteixin l’accés 
i mobilitat de totes les persones.
Per aquest motiu, ha remarcat 
Soler, “des del govern municipal 
volem adequar les voreres exis-
tents dels carrers principals i 
seguir treballant per millorar la 
imatge de poble amb altres ac-
tuacions, independents a les que 
estem realitzant ara, que dona-
rem a conèixer en breu”. 
La millora de l’accessibilitat es 
realitzarà en 14 carrers diferents. 
A més, des del govern municipal 

asseguren que l’actuació es durà 
a terme, de manera majoritària, 
amb empreses del municipi. És 
per aquest motiu que la infor-
mació de les diferents obres es 
remetrà a les empreses locals 
En una segona fase, en el trans-
curs de l’any 2019, també s’ade-
quaran el carrer Colón, el carrer 
Reis Catòlics i el carrer Amposta, 
de manera que es finalitzarà tot 
l’eix que vertebra la circulació al 
municipi. Els darrers mesos, des 
de la brigada municipal ja s’han 
executat els treballs d’adequació 
del carrer Barracot i de part de 
l’avinguda de l’Assumpció. 

El candidat de Més Delte-
bre-ERC a l’alcaldia, Joan Al-
ginet, ha advertit que el govern 
municipal vol córrer massa per 
reobrir el complex esportiu 
abans de les municipals. Du-
rant una entrevista a Canal 21 
Ebre, Alginet va remarcar que 
este és un compromís personal 
de l’alcalde. Però a Lluís Soler li 
va demanar prudència, ja que el 
govern del PDeCAT ja ha donat 
per fet que la instal·lació tindrà 
un dèficit de 200.000 euros. 
El complex va tancar portes el 
2014, i l’objectiu del govern de 
Soler era reobrir les instal·la-
cions durant este 2018. A més, 
la piscina exterior encara porta 
més temps tancada, uns 16 anys. 
Alginet va aclarir que tots els 
partits que han governat Delte-
bre són responsables de la situa-
ció, i va demanar una resposta 
de consens. De fet, va qüestio-
nar que l’Ajuntament puga ges-

tionar el complex amb personal 
propi. Alginet va defensar una 
possible externalització de la 
gestió, tenint en compte la si-
tuació de l’Ajuntament. En este 
sentit, també va advertir a l’al-
calde que el complex esportiu 
i la piscina no haurien de con-
vertir-se “en la segona edició 
d’EbreTerra”, en referència al 
centre d’inspiració turística in-
augurat abans de les municipals 
del 2015. D’altra banda, Alginet 
va lamentar que s’hagi aplicat 
contribucions especials a al-
guns veïns per soterrar línies de 
mitja tensió, i va remarcar que 
les obres hauria de costejar-les 
l'empresa elèctrica.  G.M.

Alginet avisa del risc 
del complex esportiu

Un moment de l'entrevista d'Alginet. // FOTO: C21.

La presentació del pla de xoc, el 19 de desembre. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet
DELTEBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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LA GALERA tancava la pista polies-
portiva arran la denúncia d'un veí per 
excés de soroll dels usuaris de la ins-
tal·lació. La decisió va generar malestar 
entre els galerencs. L'alcalde, Ramon 
Muñoz, ha lamentat que el tancament 
impedisca que "els joves i nens del po-
ble no puguen fer cap mena d’activitat 

esportiva, ni tampoc gaudir d’unes ins-
tal·lacions que molts les utilitzaven com 
a zona de reunió i d’esbarjo”. L'alcalde 
diu que estudien la insonorització de les 
instal·lacions i que habilitaran una par-
tida pressupostària per a l'any vinent, 
mentrestant el consistori habilitarà una 
zona esportiva alternativa.  S.A.

Tanquen el pavelló per massa soroll

FUTURO CIUDAD PRESSUPOSTOS

Family Cash vol obrir a Amposta
 L'empresa valenciana vol iniciar la seua 

expansió a Catalunya per l'Ebre
 D'esta manera es donaria sortida a anys 

de paràlisi a l'entorn de Futuro Ciudad

La valenciana Family Cash és 
l’empresa que ha fet una oferta 
per ubicar una nova gran super-
fície comercial a les instal·la-
cions que Carrefour va tancar 
al maig del 2013. Family Cash 
és una empresa fundada el 2013 
que té diversos establiments 
a poblacions com Xàtiva, To-
rrent, i Ontinyent, i que es tro-
ba en procés d’expansió. De fet, 
el passat mes de juliol va obrir 
les portes el Family Cash de Vi-
naròs, al costat de l’N-340, en 
les antigues instal·lacions del 
Sabeco, i després Simply. Ara 
l’empresa de capital valencià 
vol començar a implantar-se a 
Catalunya, i s’ha fixat en pobla-
cions del sud del Principat com 
Amposta i Tortosa. En el cas 
d’Amposta, l’arribada de Fami-
ly Cash podria suposar també 
la implantació d’una coneguda 
cadena d’hamburgueseries. 
Sense voler dir noms, l’alcalde 
d’Amposta va confirmar l’exis-
tència de l’oferta durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre. Però 
Adam Tomàs va recordar que 
no és la primera empresa priva-
da que s’ha interessat per l’an-
tic centre comercial. L’alcalde 
va insistir que es tracta d’una 

iniciativa privada, i que no vo-
len generar expectatives des de 
l’Ajuntament. "S'ha presentat 
l'oferta i fa falta que s'aprove. 
Per ara l'experiència que tenim 
és que de totes les ofertes que 
han presentat les diferents em-
preses, esta és la primera que ha 
sigut rebuda per Blackstone", el 
fons d'inversió propietari dels 
terrenys.
El complex Futuro Ciudad Am-
posta es va inaugurar al des-
embre del 2010 amb una in-
versió inicial d’uns 30 milions 
d’euros. Tres anys després, Ca-

rrefour va tancar el seu hiper-
mercat acusant els promotors 
d’haver incomplert els acords. 
Tot seguit, el projecte va fer fa-
llida i el complex va pertànyer 
a Banco Popular, però l’actual 
propietari és la immobiliària 
Blackstone, que és qui haurà 
de decidir si accepta la propos-
ta de Family Cash.
Al principi del mandat, l’Ajun-
tament d’Amposta va presentar 
una oferta de tres milions d’eu-
ros per adquirir les antigues 
instal·lacions de Carrefour, 
amb l’objectiu de traslladar-hi 

el pavelló firal. Però Tomàs ha 
recordat que esta oferta va ser 
rebutjada per part de l’anterior 
propietari.
Siga com siga, l’alcalde ha 
apuntat que durant la propera 
campanya caldrà parlar del fu-
tur del pavelló firal. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Els veïns i veïnes han escollit 
la rehabilitació de la façana 
fluvial d'Amposta com a pro-
jecte al qual el govern mu-
nicipal hi destinarà 150.000 
euros en el pròxim pressu-
post de 2019. El projecte ha 
aconseguit 3.896 punts en el 
procés de pressupostos par-
ticipatius 'Tu fas Amposta!', 
per davant d'altres propostes 
com donar continuïtat al pas-
seig del Canal -3.772 punts-, 
segona, o la de vegetar i 
ombrejar les zones verdes, 
tercera amb 3.278. L'alcalde 
d'Amposta, Adam Tomàs, ha 
explicat que la incorporació 
d'esta partida als comptes 
permetrà iniciar la nova fase 
de la recuperació de la faça-
na fluvial, complementant 
l'executada fa dos anys amb 
la recuperació de l'arc gòtic 
del riu i la neteja del seu en-
torn. Segons Tomàs, al marge 
de l'elecció com a guanyador, 
el procés permet establir un 
rànquing de projectes "que 
interessen a la gent i que ens 
ajudaran a prioritzar altres 
actuacions". Així, i a banda 
del passeig del Canal o les zo-
nes verdes, altres propostes 
votades han estat la creació 
d'un carril bici, valoritzar la 
serra del Montsià o reubicar 
l'antiga font de la plaça del 
Mercat.  A.P.

El veïnat vota 
per restaurar
la façana 
fluvial

Interior del Family Cash de Vinaròs. // FOTO: ARXIU.

M
MONTSIÀ

Gustau Moreno
AMPOSTA
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Alcanar s'alça pel sector dels cítrics
 Prop de 300 persones es concentren davant de

l'ajuntament per a defensar el sector citrícola
 El municipi és l'únic de la demarcació que s'ha adherit 

a la Plataforma per la Dignitat del Llaurador

Alcanar s'ha sumat a les con-
centracions convocades a 26 
pobles del País Valencià per 
defensar la citricultura. Els 
agricultors reclamen modificar 
l’acord amb els productors del 
sud d’Àfrica per evitar col·lap-
ses al mercat europeu que fan 
caure els preus. En concret, 
exigeixen una clàusula salva-
guarda de l'acord que es puga 
activar a l'inici de la campan-
ya si hi ha excés d'oferta, que 
s'obliguen a fer exportacions en 
fred per evitar que arriben pla-
gues i malalties, i que les mesu-
res mediambientals de produc-
ció siguen recíproques amb els 
països exportadors.
La Plataforma està formada 
per diverses organitzacions, 
entitats i institucions del País 
Valencià que han acordat dur 
a terme estes mobilitzacions. 
L’Ajuntament d’Alcanar ha estat 
l’únic consistori català que s’hi 
ha sumat.
Joan Roig, alcalde d’Alcanar, 
ha dit que “mentre este acord 
es continue desenvolupant, 
la inèrcia de pèrdues de llocs 
de treballs i d’empreses rela-
cionades amb el sector, així 
com l’abandonament del camp 
i d’infraestructures al nos-
tre municipi, aniran creixent. 
Hem de seguir lluitant fins que 
l’Estat espanyol negocie amb 
la Unió Europea la clàusula de 
salvaguarda del mercat intern 
europeu que preveu el tractat 
perquè l’any vinent no es tor-
ne a repetir aquesta situació. 
Des de l’Ajuntament ens man-
tindrem al costat dels nostres 
pagesos i pageses i farem tot el 

que està a les nostres mans per 
a defensar-los”.
La campanya d'enguany es 
dóna per perduda però es re-
clamen mesures perquè la si-
tuació no es repetisca l'any 
vinent. De fet, els preus han 
caigut en picat, de fins a 30 
cèntims per quilo l'any passat a 
menys de 10 cèntims enguany. 
L’alcalde d’Alcanar, Joan Roig, 
ha afirmat que el sector viu una 
situació “límit” i que és hora de 
lluitar i sortir al carrer.
Des dels llauradors, Carlos 
Roig, responsable del sector 

dels cítrics d’Unió de Pagesos 
(UP) assegura que “els costos 
en estos països són més baixos 
i Europa no diu res, però ens 
pot portar l’entrada de malal-
ties i plagues que aquí no tenim. 
Si per a enviar fruita als Estats 
Units hem de complir la nor-
mativa americana, és molt fort 
que per a enviar-ne a Europa no 
hages de complir la normativa 
internacional de l’OMS".
Roig també ha reclamat la 
suma i suport d’altres munici-
pis de les Terres de l’Ebre a les 
reivindicacions i protestes del 

sector després de lamentar que 
han sigut els únics que s'han 
sumat a la iniciativa valencia-
na. "Si el sector citrícola s'en-
fonsa, s'enfonsa el poble sencer 
i també es veu afectada tota la 
cadena de producció”, ha con-
clòs Roig.  

Concentració davant l'Ajuntament d'Alcanar. // FOTO: CEDIDA.

L’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig, ha celebrat l’inici de 
les obres de les rotondes 
pendents al tram ebrenc de 
l’N-340. Segons el subde-
legat del govern espanyol a 
Tarragona, Joan Sabaté, les 
obres començaran el 20 de 
gener. Roig ha recordat que 
Alcanar fa molts anys que 
reclama aquesta infraestruc-
tura, ja que la intersecció de 
l’N-340 amb les Cases és un 
dels punts de negres de la 
carretera al seu pas per les 
Terres de l’Ebre. "El projec-
te d'esta rotonda, l'únic que 
s'ha pagat des del municipi 
l'any 2015 i és un indicador 
de la voluntat de l'Ajunta-
ment de voler facilitar el pas 
de tots els vehicles de la ca-
rretera cap a les Cases". Roig 
ha afegit que la intersecció 
actual "és molt perillosa i sa-
bent que les Cases és un po-
ble que rep turistes al llarg 
de tot l'any, i sabent que és 
un dels punts negres més 
importants de l'N-340 al seu 
pas per les Terres de l'Ebre, 
estem molt contents i satis-
fets d'esta notícia".
El subdelegat del govern va 
anunciar a meitat desembre 
la construcció d'estes cinc 
rotondes a les Cases, Sant 
Carles de la Ràpita, Camar-
les, l'Ametlla de Mar i l'Hos-
pitalet de l'Infant.  C.B.

Joan Roig,
satisfet per la 
nova rotonda
de l'N-340

Cinta Bonet / Albert Pascual
ALCANAR

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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R
RIBERA D’EBRE

2,3 MILIONS d'euros és el que inver-
tirà Tivissa a millorar i ampliar les ins-
tal·lacions esportives, així com la cons-
trucció d'un nou pavelló. El projecte 
s'executarà en dos fases amb una su-
perfície de 1.631 metres quadrats. Per 
a l'Alcalde del municipi, Jordi Jardí, es 
dóna resposta a una llarga reivindica-

ció veïnal, oferint unes instal·lacions 
adients per a la pràctica esportiva, així 
com per a altres activitats lúdiques. 
D'altra banda s'ha decidit impulsar-lo 
perquè el consistori està sanejat.
L'equip de govern preveu iniciar les 
obres de la primera fase del projecte du-
rant el primer trimestre del 2019.  C.B.

Nou poliesportiu a Tivissa

TANCAMENT HORITZÓ NUCLEAR

USOC 
reclama
anticipació

El secretari general de la 
USOC a les Terres de l’Ebre, 
David Queralt, ha fet una pri-
mera valoració de la decisió 
del govern de l’Estat de tancar 
totes les nuclears abans del 
2030. Queralt ha apuntat que 
la transició cap a un altre mo-
del energètic és positiva, però 
ha advertit que actualment la 
indústria nuclear està gene-
rant molts de llocs de treball 
al territori. Per tant, ha de-
manat un calendari clar sobre 
el tancament de les nuclears 
d’Ascó i Vandellòs, per poder 
anticipar-se als efectes nega-
tius sobre l’economia.
El dirigent sindical ha remar-
cat que caldrà un pla per dina-
mitzar els territoris afectats 
pel tancament de les nuclears. 
De fet, ha suggerit que l’Ins-
titut per al Desenvolupament 
de les Comarques de l’Ebre 
(Idece) i el Consell Econòmic 
i Social haurien d’implicar-se i 
preocupar-se pel tema.
Queralt reclama un pla d’in-
dustrialització i l’aplicació del 
pla estratègic, al calaix de la 
Generalitat des de fa anys. En 
este sentit, ha demanat que 
la classe política es mobilitze 
per aconseguir una discrimi-
nació positiva del territori. 

L'Associació Nuclear Ascó-Van-
dellòs (ANAV) no descarta dema-
nar una renovació de la llicència 
per a Ascó I i II, i Vandellòs II que 
vaja més enllà del 2028 i 2029, els 
deu anys de vida útil que, en prin-
cipi, els queden a les tres plantes. 
Ascó ha de sol·licitar la renova-
ció abans del 31 de març del 2019 
però es desconeix per quant de 
temps es demanarà. Com ha as-
segurat José Antonio Gago, direc-
tor general d'ANAV, dependrà del 
contingut del Pla Integral d'Ener-
gia i Clima i de si fixa les dates de 
tancament de cada nuclear. 
La renovació de la llicència de la 
nuclear Vandellòs II s'ha de de-
manar abans del 31 de març del 
2019. La resposta haurà d'arribar 
abans del 24 de juliol del 2020, 
quan expira la llicència vigent, 
però els operadors de les nu-
clears catalanes encara no saben 
per quant de temps es demanarà 
la renovació.
"La xifra màgica" dels quaranta 
anys de vida útil que es va mar-
car per a les nuclears espanyoles 
pot allargar-se si, com ha apuntat 
el director general d'ANAV, José 
Antonio Gago, s'acaba optant per 
un tancament progressiu de les 
plantes catalanes i del conjunt 
d'Espanya. Que es tanque Van-

dellòs II o les unitats Ascó I i II 
l'any 2027 –com es preveia amb 
les centrals catalanes-, dependrà 
del Pla Integral d'Energia i Cli-
ma. Malgrat que encara no hi ha 
res oficial, el Pla podria recollir 
un "calendari orientatiu" per una 
clausura ordenada del parc nu-
clear. "No sabem si contindrà les 
dates exactes o els noms de cada 
central i quan s'aturaran", ha 
apuntat Gago. "Si es posa un data 
de tancament, no es demanarà 
operar ni menys ni més, però si 

no es posa, poden ser més de 10 
anys", ha afegit.
El director general d'ANAV ha 
recordat que serà complicat tan-
car totes les nuclears espanyoles 
en cinc anys, tenint en compte 
que expirarien entre 2024 i 2029 
si no poden seguir operant més 
enllà dels quaranta anys d'acti-
vitat. Amb un pla "més prolon-
gat", els operadors defensen que 
es podria seguir operant sempre 
que fos "rentable" i depenent de 
l'evolució del mercat de l'energia. 

Ara bé, Gago ha defensat que en 
un futur descarbonitzat, amb el 
transport electrificar i amb ope-
racions de baixes emissions per 
aturar el canvi climàtic, l'energia 
nuclear ha de deixar de veure's 
com "l'enemic" per passar a ser 
una "aliada". 

El govern espanyol vol tancar 
les nuclears abans del 2030

Xemeneia de la central nuclear d'Ascó. // FOTO: ACN.

Mira el
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Gustau Moreno
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Lo Caspolino vol rodar durant el 2019
 Només queda per acabar la restauració d'una

locomotora elèctrica i de dos cotxes de passatgers
 Per cada euro invertit al Museu, el centre moranovenc 

n'ha retornat 2,5 al territori segons un estudi d'ESADE

El tren turístic Lo Caspolino, 
que ha d’unir la Costa Daurada 
amb Casp passant per la Ribe-
ra d’Ebre, podria començar a 
funcionar durant este 2019 que 
acaba de començar. És l’últim 
calendari amb el qual treballen a 
la Fundació per la Preservació de 
Patrimoni Ferroviari Industrial 
de Móra la Nova, per quan acabe 
la rehabilitació d’una locomotora 
elèctrica, un parell de cotxes de 
viatgers i l’homologació de les 
instal·lacions per part de l'Agèn-
cia de Seguretat Ferroviària en 
tant que centre que pot expedir 
les autoritzacions perquè els ve-
hicles siguen segurs a l'hora de 
circular per la xarxa ferroviària.
Lo Caspolino entrarà a formar 
part de la variada oferta de trens 

turístics que disposa Ferrocarrils 
de la Generalitat com són el Tren 
dels Llacs entre Lleida i la Pobla, 
el Tren del Ciment, l’Enotren, el 
Cremallera de Montserrat o el 
Cremallera de Núria.
El president de l’entitat, Jordi 
Sasplugas, ha avançat que s'està 
treballant amb alguna empresa 
privada per tal d’oferir paquets 
turístics pel territori que traves-
sarà el tren turístic Lo Caspoli-
no. Així, el viatge amb el tren es 
complementarà amb visites al 
patrimoni del territori.

El Museu genera beneficis
D'altra banda, un estudi recent 
d'ESADE conclou que el Museu 
del Ferrocarril moranovenc gene-
ra 2,52 euros al territori per cada 
euro que ha invertit l'Administra-
ció Pública, una xifra que se situa 
per sobre de la mitja.
Les dades provenen de l’Estudi de 

l’impacte econòmic dels museus 
del Sistema Territorial del mN-
ACTEC, elaborat per ESADE, que 
ha analitzat 17 dels 26 museus del 
Sistema Territorial. Este informe 
és la continuació d’un altre estudi 
que es va dur a terme l’any 2016 i 
que recollia l’impacte del mNAC-
TEC en la seua zona d’influència.
En xifres globals, l’import que 
l’Administració va dedicar l’any 
2017 a les inversions i la despesa 
corrent dels 17 museus del mN-
ACTEC analitzats a l’estudi va ser 
de 6'2 milions d'euros. Esta inver-
sió pública ha generat al conjunt 
del territori un impacte econòmic 
de més de 13 milions d'euros..  

Locomotora a vapor 'Lo Caspolino'. // FOTO: CEDIDA.

RIBERA D'EBRE 

Gustau Moreno
MÓRA LA NOVA
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T
TERRA ALTA

L'ALCALDE DE BATEA ha negat que una 
sentència done la raó al setmanari L’Ebre 
malgrat s'ha absolt dels delictes de ca-
lúmnies per escrit i publicitat els periodis-
tes Joaquim Rambla i Josep Maria Arasa, 
director i exdirector del setmanari l'Ebre. 
Els fets s’inicien arran la publicació de 
cinc articles, escrits per Rambla, que in-

formaven d’unes reunions i moviments 
per part de Paladella destinats a la su-
pressió del concert amb la Fundació Pri-
vada Terra Alta Segle XXI i la construcció 
del centre de rehabilitació a Batea amb 
fons de l’Hospital de Móra d’Ebre. Pala-
della considera que la jutjessa avala que 
l'Ajuntament no va fer res d'il·legal.  C.B.

Joaquim Paladella presentarà recurs

El ple del Consell Comarcal de 
la Terra Alta ha aprovat la moció 
presentada per la DO Terra Alta, 
la Plataforma en Defensa de la 
Terra Alta i l’Ateneu Popular La 
Pastora que rebutja la implantació 
de nous parcs eòlics a la comar-
ca. La moció s’ha aprovat amb 12 
vots a favor i un en contra, el del 
conseller comarcal i alcalde de la 
Pobla de Massaluca, Antoni Fe-
rré. Una moció que arriba davant 
la previsió de construir tres parcs 
més, precisament, a la Pobla de 
Massaluca, Batea i Vilalba dels 
Arcs. En el text es demanava una 
moratòria indefinida per blindar 
la Terra Alta de la implantació de 
noves centrals eòliques. Des de la 
DO Terra Alta, Marco Bernava, in-
sisteix en la importància de prote-
gir el paisatge pel futur econòmic 
i social de la comarca.
Una trentena de persones amb 
pancartes contra la implantació 
de centrals a la Terra Alta es van 
concentrar el passat 20 de desem-
bre a les portes de la seu de l'ens 
comarcal. El president del Conse-
ll, Carles Luz, va portar a debat i 
votació del ple, finalment, la mo-
ció impulsada per la DO, que va 
acabar aprovada per àmplia ma-

joria. El president del Consell Co-
marcal de la Terra Alta, contrari a 
la massificació eòlica, va recordar 
que fa anys que va advertir de la 
situació i va lamentar que no haja 
estat fins ara que plataformes i 
entitats hagen posat fil a l’agulla: 
"Critico la precipitació per part 
de les plataformes quan fa més de 
tres anys ja advertia el perill de 

massificació eòlica. En aquell mo-
ment ningú em va escoltar, i ara a 
correcuita s'ha presentat la moció. 
M'hauria agradat una mica més de 
consens i diàleg entre les parts."
El compromís de l'ens comarcal 
s'ha vist reforçat també pel posi-
cionament de la consellera d'Agri-
cultura en la reunió mantinguda 
al Parlament el dia abans, amb 

representants de la DO Terra Alta, 
l'Ateneu Popular la Pastora i la 
Plataforma en Defensa de la Terra 
Alta. Les entitats van traslladar a 
Jordà la inquietud i preocupació 
que generen els tres projectes re-
centment aprovats i que suposa-
rien instal·lar 30 nous aerogene-
radors, que se sumarien als 184 
de les deu centrals ja en marxa 

actualment. "Ens va escoltar i va 
donar la seua paraula per aturar la 
massificació eòlica al territori", ha 
apuntat Arrufí. 

PARCS EÒLICS

Demanen una moratòria indefinida
 El Consell de la Terra Alta es compromet a frenar la 

massificació eòlica a la comarca
 El sector del vi i ecologistes celebren la unitat

política per defensar l'agricultura i el turisme

Parc eòlic a Vilalba dels Arcs. // FOTO: ACN.
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P
PAGESIA

LA CAMPANYA de la carxofa ha co-
mençat tard i amb una menor producció 
a causa de les pluges intenses dels me-
sos d'octubre i novembre. Unes pluges 
que a més, també han provocat una me-
nor producció d'esta hortalissa respecte 
a campanyes anteriors.
La baixa producció no afectarà a les 
carxoferes més velles, que han aguan-

tat millor els efectes de la pluja. Pel que 
fa als preus, es preveu que es dupliquen 
respecte l’últim any. I és que, al final de 
la temporada anterior, el preu va caure 
un 70%, fet que va provocar la inviabili-
tat de la seua recol·lecció.
Des de la cooperativa de l'Aldea apun-
ten que la qualitat de la carxofa es pre-
veu òptima.   S.A.

El preu de la carxofa puja per les pluges

DO TERRA ALTARECONEIXEMENT DE LA FAO

El Morenillo, 
varietat 
autoritzada a 
la Terra Alta

La varietat de raïm negre 
Morenillo estarà inclosa 
aviat a la llista de les reco-
manades i autoritzades pel 
Consell Regulador de la De-
nominació d'Origen (DO) 
Terra Alta, una reivindicació 
històrica per a una varietat 
de raïm que es cultiva única-
ment a la zona de producció 
de la DO terraltina i on exis-
teixen vinyes amb gairebé 
cent anys. En canvi, estava 
exclosa de la llista de varie-
tats comercials de l'estat es-
panyol i malgrat haver dema-
nat oficialment a l'INCAVI la 
seua regularització, ja fa deu 
anys, no s'acceptava. Ara, 
amb la tramitació de la nova 
llei d'ordenació vitivinícola, 
el Morenillo, com la Carin-
yena, han aparegut a la llista 
de varietats comercials cata-
lanes i el Consell Regulador 
podrà modificar el seu plec 
de condicions per incloure-la 
entre les autoritzades.
Esta "alegalitat" fa ara que 
es desconega quin és l'abast 
exacte de la producció d'esta 
varietat a la comarca, una in-
cògnita que amb la regularit-
zació es resoldrà aviat.  

Les oliveres mil·lenàries de les Te-
rres del Sénia han estat declarades 
com a Sistema Important del Pa-
trimoni Agrícola Mundial per la 
FAO (l'organització de les Nacions 
Unides en Agricultura i Alimenta-
ció). És un nomenament anàleg al 
de Patrimoni de la Humanitat de 
la UNESCO i com ha destacat la 
gerent de la Mancomunitat, Tere 
Adell, és la millor carta de presen-
tació per demanar suport a la con-
servació d'este valuós patrimoni 
natural. El nomenament també ha 
de servir per a pressionar al Parla-
ment perquè tire endavant la pro-
posició de llei, registrada pel PSC, 
que protegiria les oliveres monu-
mentals i el patrimoni paisatgístic 
i agrícola d'estos arbres als muni-
cipis catalans del Sénia, seguint 
l'exemple del País Valencià.
La Mancomunitat ha celebrat el vui-
tè congrés d'oliveres mil·lenàries, a 
Ulldecona, per fer balanç de la cam-
panya 2018, que no ha estat bona, 
i des d'on han conegut que FAO ha 
aprovat la seua candidatura a Patri-
moni Agrícola Mundial.
El vuitè congrés d'oliveres monu-
mentals de les Terres del Sénia, ha 
incidit en la necessitat d'establir 
una normativa a Catalunya, com 

la que ja disposen al País Valencià, 
per protegir i conservar els arbres 
monumentals. La proposició de 
llei que s'ha de debatre en breu al 
Parlament, s'emmiralla en la llei 
valenciana, vigent des del 2006 
i amb reglament específic apro-
vat enguany, però vol incorporar 
millores en l'àmbit de protecció 
paisatgística com existeix a la re-
gió italiana de Puglia. A més de 
protegir tots aquells arbres monu-
mentals de més de 3,5 metres de 
perímetre, es proposa, per exem-
ple, que les finques amb més d'un 
60% d'estos exemplars d'oliveres 

mil·lenàries queden protegits en 
conjunt contra l'espoli. "Protegir 
una olivera a soles, de vegades no 
té sentit. Ha d'estar acompanya-
da del seu entorn", ha assenyalat 
Tere Adell, gerent de la Manco-
munitat de les Terres del Sénia.
La protecció del paisatge i el con-
junt del patrimoni natural pren 
tot el seu sentit en un entorn amb 
més de 5.000 oliveres mil·lenàries 
registrades i milers d'arbres cen-
tenaris que haurien d'acabar 
convertint-se. Com ha defensat 
l'alcaldessa d'Ulldecona, Núria 
Ventura, es tracta d'impulsar una 

regulació per protegir el món de 
l'oli i la gestió del paisatge. "Cal 
protegir arbres que són molt vul-
nerables i la feina dels pagesos i 
la pressió que reben per diferents 
actors que volen emportar-se'ls a 
altres llocs", ha dit Ventura.
Al País Valencià, la llei i el regla-
ment de protecció de les oliveres 
ha servit per evitar l'espoli i es fa 
necessari "per defensar amb ga-
ranties" el patrimoni d'oliveres 
monumentals, com ha explicat el 
director general de Medi Natural 
de la Comunitat Valenciana, An-
toni Marzo.  

Les oliveres, Patrimoni Agrícola 
 La Mancomunitat pressiona per tirar

endavant una llei de protecció dels arbres
 Al Territori del Sénia es calcula que hi ha 

més de 5.000 oliveres mil·lenàries registrades

ACN
ULLDECONA

C.B.
GANDESA

Oliveres mil·lenàries de la finca d'Arión. // FOTO: ACN.
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Alguns usuaris dels ferrocarrils 
de Mitja Distància del nord de 
Castelló han traslladat les seues 
queixes a la plataforma Trens 
Dignes al Maestrat pels retards 
continuats al servei ferroviari 
amb Catalunya, i també la fal-
ta de puntualitat de les noves 
freqüències de Regionals amb 
Castelló i València que es van 
posar en marxa el passat 12 de 
novembre.
Segons Gianella Sarobbi, mem-
bre de Trens Dignes al Maestrat, 
els retards als trens "són cons-
tants i diaris, i el mal servei va en 
augment". Sarobbi remarca que 
el servei "ha sigut especialment 
lamentable després del pont de 
la Constitució on s'han produït 
retards tant en els trens que van 
cap al sud, com amb els que van 
cap al nord".
Des de la plataforma valoren de 
forma molt negativa l'empitjo-
rament del servei, especialment 
quan només fa un mes que s'ha 
posat en marxa. Adverteixen que 
això podria afectar molt negati-
vament l'opinió dels usuaris so-

bre la seua confiança en el servei, 
i per tant, en el seu ús.
En el cas dels desplaçaments en-
tre el Baix Maestrat i Catalunya, 
nombroses famílies s'han orga-
nitzat durant els últims diumen-
ges, per portar en cotxe als seus 
fills, molts estudiants d'universi-
tat, fins a l'estació de l'Aldea-Am-
posta davant el dubte de perdre la 
connexió amb els trens de l'R-16, 

i en conseqüència, el seu viatge 
fins a Tarragona o Barcelona. Els 
usuaris també es queixen per la 
no devolució de l'import del preu 
del bitllet malgrat els retards de 
més d'una hora del comboi.
Els problemes a la xarxa també 
afecten els trens entre el Maes-
trat i Castelló, és el cas d'un dels 
trens regionals del diumenge al 
vespre, amb retards de fins a dos 

hores, havent de traslladar part 
del passatge a autobusos. Trens 
Dignes alerta que en dies feiners 
també s'han produït retards su-
periors a una hora, i fins i tot ser-
veis que no s'han efectuat.
Des de la Plataforma s'ha dema-
nat a Renfe que publique els ho-
raris a la pàgina web per a millo-
rar la informació, i que es puga 
comprar per internet. 

B
BAIX MAESTRAT

LES VÍCTIMES de la violència contra 
les dones veuran millorat el servei d'aten-
ció amb un espai per atendre-les les 24 
hores de dia sense necessitat d'anar a 
Castelló, ho podran fer al nou Centre de 
la Dona de Vinaròs.
El secretari de Serveis Socials de la Ge-
neralitat, Albert Ibáñez ha destacat que 
l'objectiu inicial era crear-ne als munici-

pis amb més de 100.000 habitants, però 
després d'estudiar més detingudament la 
iniciativa es va decidir incloure també Vi-
naròs per tal d'oferir una millor cobertura 
a les comarques del nord de Castelló. En 
total suposarà una inversió de 600.000 
euros i es contractarà 14 treballadors que 
seran els encarregats d'oferir el servei les 
24 hores del dia.  A.P.

Vinaròs tindrà un Centre de la Dona

MOBILITAT

Crítiques pels retards als trens 
regionals al Baix Maestrat

Agents de la Guàrdia Ci-
vil han detingut a un home 
d'uns 55 anys per haver as-
sassinat, presumptament, 
a la seua mare. Els fets van 
ocórrer el passat 11 de des-
embre a la tarda a l'interior 
d'un habitatge rural als vol-
tants del Pou de Mangrano, 
al camí Sant Gregori, una 
zona amb diverses cases aï-
llades.
Una trucada al 112 va alçar 
la veu d'alarma quan diver-
sos testimonis es van veure 
sorpresos en veure pel ca-
rrer un home amb taques 
de sang a la roba. Quan els 
agents de la Policia Local i 
la Guàrdia Civil van arribar 
a la casa, van trobar-se a la 
dona morta.
El jutjat de Primera Instàn-
cia i Instrucció número 5 de 
Vinaròs va decretar la presó 
provisional, comunicada i 
sense fiança per al presumpte 
autor de l'assassinat.
Segons ha informat el Tri-
bunal Superior de Justícia 
de la Comunitat Valenciana, 
l'arrestat està sent investi-
gat per un delicte d'homi-
cidi, i tot i tenir en compte 
l'agreujant d'assassinat, la 
magistrada que porta el cas 
ha demanat mantenir-lo en 
observació i seguiment per 
part d'especialistes psiquià-
trics.  A.P.

Mata a 
sa mare a 
Vinaròs

Tren de Rodalies a l'estació de Vinaròs. // FOTO: CEDIDA.

Benicarló tindrà una nova zona 
verda amb un hort botànic i una 
àgora per a concerts i activitats 
culturals. Es tracta del projecte 
de jardí interior del Mucbe, una 
zona de 1.900 metres quadrats 
ubicats a la part posterior de l'an-
tic convent de Sant Francesc i que 
suposarà el final del projecte de 

rehabilitació de la zona. El jardí 
recuperarà l'esperit de l'hort dels 
franciscans, la zona que els mon-
jos que habitaven el convent de-
dicaven al cultiu de plantes, flors i 
productes per a l'alimentació.
L'arquitecte del projecte, el be-
nicarlando José Miguel Aircart 
considera que el jardí s'ha pensat  
com un "lloc de trobada, un cen-
tre d'activitats culturals i també, 
per què no, com un espai de re-
laxació que evoque l'esperit de 

l'antic hort i que s'integre en el 
convent". L'espai es dividirà en 
tres zones; una per a l'hort bo-
tànic en què es mantindran els 
arbres que existeixen i es plan-
taran espècies de flors i vegetals 
autòctones; una altra per a l'àgo-
ra; i una tercera que solucionarà 
els problemes d'accés del carrer 
Madrid, on també es plantaran 
arbres. El projecte costarà uns 
200.000 euros i estarà enllestit 
abans de l'estiu del 2019. 

El jardí del Convent de Sant Francesc, per a l'estiu

Recreació del nou jardí. // FOTO: AJUNTAMENT DE BENICARLÓ.

 Els usuaris de tren denuncien retard
amb les connexions amb Catalunya

 Les noves freqüències amb Castelló
també pateixen falta de puntualitat

Albert Pascual
VINARÒS

Albert Pascual
BENICARLÓ
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Des del 12 de desembre que es-
tan a la venda les entrades per a 
tots els espectacules i actuacions 
de la nova temporada gener-juny 
del teatre auditori Felip Pedrell 
de Tortosa.
Entre els plats forts d'esta tempo-
rada destaca "Maremar" de Dagoll 
Dagom el 25 de gener, Los Vivan-
cos amb “Nacidos para bailar” el 
9 de febrer o "Shirley Valentine" 
amb Mercè Arànega el 31 de maig. 
La regidora de Cultura, Dolors 
Queralt, afirma que s’està consoli-
dant una línia de programació que 
dóna cabuda a totes les aproxima-
cions al món de l’art. 
"És una línia  de treball que l'hem 
anat perfilant i definit moltes 
vegades com eclèctica, ja que 
donem cabuda a diferents repre-
sentacions i aproximacions al 
món de l'art. Des del teatre ha-
bitual a l'infantil, però també al 
circ, la dansa, la música, l'òpera, 
el cinema o el teatre de proximi-
tat. Pensem que este és el model 
que encaixa en Tortosa".
La temporada començarà amb 
circ amb l’espectacle “Random” 
de Joel Martí i Pablo Molina, el 
19 de gener. Pel que fa al teatre 
familiar s’ha programat “La Ra-

teta” el 20 de gener, “El bosc com 
balla” el 17 de febrer, “La volta al 
món de les Superheroïnes” de La 
Companyia de l’Escola de Teatre 
Municipal de Tortosa el 23 i 24 
de febrer o “La Superbleda” del 
17 de març. Joan Rovira tam-
bé presentarà el seu disc el 27 
d’abril, es tornarà a participar en 
el projecte Tots Dansen i s’ofe-
rirà Òpera. Al juny serà el torn 
del Documental del mes i el cicle 
de cinema Gaudí.

Segons la cap tècnica de Cultura, 
Maria José Bel, a partir del mes 
de gener es distribuiran fins a 
quatre espais de la primera fila 
de la sala principal per afavorir 
l’accés a les persones amb mobi-
litat reduïda.
La regidora de Cultura ha vol-
gut també explicar la remode-
lació que està portant a terme 
el Teatre Auditori Felip Pedrell 
pel que fa a l'accessibilitat de les 
persones amb discapacitat, amb 

la col·locació d'una rampa mòbil 
per accedir a la Sala Gran, en la 
qual, així mateix, s'ha habilitat la 
primera fila de la platea per po-
der encabir fins a quatre perso-
nes en cadira de rodes.
Les entrades i abonaments es po-
den comprar a través de la pàgina 
web del Felip Pedrell: teatreaudi-
toritortosa.cat, o al mateix teatre 
auditori els dimecres i dijous de 
12 h a 13.30 h, o el dia de l’espec-
tacle, mitja hora abans.    

C
CULTURA

LO PATI d'Amposta farà una rèplica de 
projecte d'art participatiu Inside Out, en 
col·laboració amb l'Institut Pere Mata, 
per desmuntar els estigmes de les malal-
ties mentals i acabar amb els perjudicis 
que suporten els usuaris del centre. Es 
faran retrats de gran format, en blanc 
i negre, de treballadors i pacients del 

Pere Mara d'Amposta i es mesclaran amb 
usuaris, artistes i públic del centre d'art 
sense identificar qui és cadascú. La rèpli-
ca ampostina del projecte Inside Out de 
l'artista parisenc JR (pseudòniom de Jean 
René) s'ha batejat com #mosmirem amb 
la idea de reforçar el seu component pe-
dagògic.   A.P.

Combatre l'estigma amb la fotografia

NOVA TEMPORADA GENER-JUNY

Dagoll Dagom al Felip Pedrell

Presentació de la nova temporada teatral. // FOTO: CEDIDA.

El Perelló
recorda els
morts a la 
Guerra Civil

Veïns del Perelló han recordat 
els bombardejos feixistes dels 
dies 15, 16 i 17 de desembre del 
1938 i que van arrasar el po-
ble, amb la mort de més de 20 
persones i la destrucció de mig 
miler de cases. L’homenatge a 
les víctimes de la Guerra Civil 
formava part de les jornades 
“Memòria contra les bombes: 
30 anys de la devastació del 
Perelló”. Entre els actes de re-
cord, l'adreçat als enterrats a la 
fossa comuna del cementeri del 
Perelló, on hi ha sepultats més 
de 300 soldats republicans dels 
quals s'ha pogut posar noms i 
cognoms fins a 297 combatents, 
mentre que n'hi ha 18 que no 
s'han pogut identificar. 
En l'acte van participar fami-
liars de persones enterrades 
al Perelló. És el cas d'Artur 
Armengol, nebot d’un dels 
soldats de la Lleva del Biberó, 
vingut de Sabadell. Armen-
gol ha explicat que van poder 
trobar el seu familiar després 
d’una llarga investigació i ha 
reivindicat el dret de saber 
que va passar i on són aquells 
que van perdre la vida a la 
Guerra Civil. Durant les jor-
nades també es va presentar 
“La Rereguarda - Museu de 
les Guerres del Perelló” i es va 
poder visitar el refugi antiaeri 
de la Panavera.  M.G.

 Shirley Valentine o Los Vivancos formaran
part de la nova temporada a l'auditori

 Es dedicaran quatre espais a primera fila 
per a persones amb mobilitat reduïda

Cinta Bonet
TORTOSA
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Neosalus Solutions s.l.
Parc Gardeny, Edif. Incuba 1 7 - Lleida 
900 52 56 78

càpsulescomercials

Experts en la 
cardioprotecció

Neosalus Solutions Lleida

"Salvar una vida és a les teves mans"

Rafa Ramírez

Neosalus Solutions va néixer amb l'objectiu de donar una solució 
innovadora en la gestió d'espais cardioprotegits i posar al servei de la 
societat tot allò que han après l'equip que forma l'empresa en el seu 
dia a dia en el món de les urgències i emergències.
Neosalus és una empresa que es dedica a la comercialització 
d'equips desfibril·ladors, i també dona formació que habilita i acredita 
a fer l'ús d'aquests equips. A més ofereix un servei de postvenda i 
reparacions.
Neosalus, junt amb una altra empresa han creat la primera eina de 
gestió professional de desfibril·ladors en format web anomenada 
Cardionlive. Cardionlive, és un sistema intel·ligent que comunica els 
equips amb un sistema de gestió i una aplicació mòbil. Aquesta eina 
s'activa un cop s'utilitza el desfibril·lador permet avisar als sistemes 
d'emergències i a altres usuaris perquè puguin ajudar de mane-
ra immediata. Cardionlive, un sistema intel·ligent per controlar els 
desfibril·ladors. És una solució innovadora i única al mercat: el primer 
programari web de gestió professional de la cardioprotecció.
Neosalus compta amb equip de 12 persones. És una de les empreses 
que gestiona més desfibril·ladors a Catalunya, en concret, més de 
1.500 aparells en tot l'Estat.

Rafa Ramírez és CEO de Neosalus i Cardionlive, una empresa innovado-
ra en el sector de la cardioprotecció i la tecnologia. Va començar en el 
món de les emergències i més tard va decidir seguir salvant vides amb la 
instal·lació i formació de desfibril·ladors. Els seus inicis com a formador 
de primers auxilis van ser molt humils i, a poc a poc va anar evolucionant 
instal·lant desfibril·ladors fins a crear l'empresa Neosalus.
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 Alcanar
'TransSynthesis SoundGenesis'
Fins al 10 de gener
Lloc: Cafeteria Pa d'Art

 Benicarló
'L'atrevida vida dels mariners del 
món' d'Agustín Martínez
Fins al 13 de gener
Lloc: Mucbe

 Benicarló
'Després del Naufragi' de Fernando 
Bravo
Fins al 13 de gener
Lloc: Mucbe

 Ulldecona
'Oliveres monumentals de la provín-
cia de Castelló' d'Arturo Esteve
Fins al 13 de gener
Lloc: Oficina de turisme

 Amposta
'Treballs. Sense compensació' de 
Carles Guerra
Fins al 20 de gener
Lloc: Centre d'Art Lo Pati

 Benicarló
'Miradas Encajadas (II Edició)' del 
grup ARTE-SON
Fins al 27  de gener
Lloc: Mucbe

 La Galera
'Art i Moda' de Conxita Sancho
Fins al 27 de gener
Lloc: Terracota, Centre
d'Interpretació de la Terrissa

 Tortosa
'Gaites, gralles i dolçaines'
Fins al 10 de febrer
Lloc: Museu de Tortosa

 Tortosa
'Dame pank y dime tonto'
de Kikol Grau
Fins al 23 de febrer
Lloc: Escola d'Art

 Tortosa
'Convivència. Els monuments de 
Tarraco Patrimoni de la Humanitat 
al segle XXI'
Fins al 26 de febrer
Lloc: Campus de la URV

 Mas de Barberans
'Lo Rogle. Pauma Comuna'
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

A
AGENDA

Cercaviles dels gegants i capgrossos, correfocs, els Tres Tombs, 
la festa de la mainada, la festa del calmant, la santornemi, tir al 
plat, l'homenatge a la vellesa, la baixada de trastos, la jornada 
de l’oli novell, el concurs literari o la trobada de bandes de 
música són alguns dels actes que hi podreu trobar.

Us recomanem
 Festes Majors de

Sant Antoni del Perelló
Del 16 al 20 de gener

ExposicióFires i Festes

En família

Espectacles

En famlília

Teatre

Exposició Exposicions

 Benifallet

Mega Exposició 'Tornem a Recordar?'
Fins al 6 de gener - Casal Municipal

Exposició amb fotografies antigues - cedides per particulars - 
dels pobles de Xerta, Paüls, Benifallet, Rasquera, el Pinell de 
Brai, Miravet i Ginestar. 
Paral·lelament, tindrà lloc un taller impartit per Gemma Vi-
diella en què cadascú podrà fer el seu propi arbre genealògic, i 
la projecció d'un audiovisual de l'any 1967 filmat en Súper8.

 Tortosa
'Maremar' de Dagoll Dagom
Auditori Felip Pedrell
Divendres 25 de gener - 22h.

Una nena en un camp de refugiats que plora desconsoladament 
perquè ha perdut als seus pares es troba amb un personatge fantàstic 
que la consola explicant-li la història de Pèricles. 
Edat mínima recomanada: 12 anys.

 Ulldecona
'El vestit pop de l'emperador'
Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 12 de gener - 18h.

Us imagineu algú tan tan preocupat pel seu aspecte, només pendent 
del mirall i només amic dels que li riuen les gràcies? Vinga fotos, 
vinga aplaudiments i només roba i més roba gens pendent de les 
necesitats dels altres. Doncs, aquest etern presumit és, ni més ni 
menys, que l´Emperador.

 La Ràpita
Concert familiar
amb El Pot Petit
Divendres 4 de gener - 17:30h

Auditori Sixto Mir

Vinguts d’un pot molt petit...trobem 
a en Pau i a la Jana, que a través de 
la seva història ens conduiran per 
un viatge on trobarem un conte i un 
munt de cançons i danses que faran 
ballar a petits i grans.

 Tortosa
'La rateta'
Diumenge 20 de gener - 12h

Teatre Auditori Felip Pedrell

La rateta del conte acaba als braços 
d’un gat que se la vol menjar, sense 
tenir en compte als seus amics. Però 
per sort a la vida real encara hi ha 
una rateta a la granja, que viu alegre 
amb la resta d’animals. Les tres 
aventureres es quedaran a cuidar-los.

 Gandesa
'Passeig en blanc' de Clara Garcés
Fins a l'11 de gener
Lloc: Sala d'actes de la Biblioteca

“Ara fa dos anys, el desembre del 2016, 
a Gandesa hi va haver uns dies de molt 
fred, vent, boira i gebre. El paisatge 
es va transformar, era sobrenatural i 
màgic. Era un Passeig en blanc."

 Ascó
Festa de Sant Antoni
Del 17 al 20 de gener
Llocs diversos

La festa té tot un seguit de trets 
característics que la fan singular com 
són la pervivència de les figures del 
Clavari i els Majorals, la plega, els Tres 
Tombs i les populars curses de cavalls.

Amb el suport de:
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S
SALUT

ALCALDES I REPRESENTANTS polí-
tics de la Ribera d'Ebre van voler mostrar el 
seu suport als treballadors de Hospital Co-
marcal de Móra d'Ebre que van tancar-se 
el 12 desembre a la recepció del centre. 
L'alcalde de Móra d'Ebre, Joan Piñol, del 
PDeCAT, va demanar unitat en benefici de 
l’hospital. Segons Piñol, el tema està ben 

encarrilat, però va explicat que li havia dit 
al director del CatSalut que al gener havia 
de venir al territori "amb notícies i diners", 
si no volia que s'acabés malament. Per la 
seua banda, des del grup d'ERC a la Ribe-
ra d'Ebre també han demanat “celeritat i 
rapidesa” en la concreció de les mesures i 
que no es posin traves des de Reus.   G.M.

Suport polític als professionals

PROTESTA HOSPITAL COMARCAL

Tancada 
de 24 hores 
contra l'espoli

Els treballadors de l'Hospital 
Comarcal de Móra d'Ebre van 
fer el 12 de desembre una tan-
cada de 24 hores a la recepció 
del centre. Van protestar per 
la desinversió i les retallades 
que s'han patit a l'hospital i, 
sobretot, pel possible desvia-
ment dels darrers 3,5 milions 
dels fons de reserva que els 
queden, per tapar el dèficit de 
l'Hospital Sant Joan de Reus. 
Una decisió que finalment es 
va prendre el 14 de desembre 
als consells d'administració 
de Gecohsa i Sagessa. Preci-
sament, el comitè d'empresa i 
l'Ajuntament de Móra d'Ebre 
van decidir abandonar els 
seus lloc al consell d'adminis-
tració de la gestora Gecohsa, 
perquè no se'ls té en compte. 
El portaveu del comitè d’em-
presa, José Manuel Domín-
guez, va advertir que hi haurà 
més accions de protesta si 
no es concreta, al gener, com 
serà l'empresa pública que ha 
anunciat el CatSalut per ges-
tionar els hospitals de Móra 
d'Ebre i Reus. De la mateixa 
manera, Domínguez també 
va voler denunciar la preca-
rietat laboral amb què treba-
lla el personal de l'hospital 
de Móra d'Ebre. 

La directora de Salut a les Terres 
de l’Ebre, Mar Lleixà, ha confir-
mat que durant el 2019 ja es faran 
inversions a l’Hospital Comarcal 
de Móra d’Ebre. Les actuacions 
es realitzaran mentre el govern, 
a través del Servei Català de la 
Salut, prepara la creació de l’em-
presa pública que gestionarà el 
centre sanitari riberenc abans 
del desembre del 2019, amb auto-
nomia i pressupost propi. Segons 
Lleixà, el director del CatSalut, 
Adrià Comella, visitarà l’hospi-
tal de Móra d’Ebre durant este 
mes de gener, per comprometre 
les inversions que es prioritza-
ran. De fet, Comella ja es va re-
unir amb el comitè d'empresa de 
l'hospital de Móra d'Ebre, per ga-
rantir-los estabilitat professional. 
El centre riberenc, on treballen 
entre 250 i 300 professionals que 
atenen la població de la Ribera 
d'Ebre, la Terra Alta i el Priorat, 
té pendent des de fa anys un pla 
d'inversions, de 2,5 milions d'eu-
ros, en què es detallen les millo-
res necessàries. Una de les més 
urgents és la millora del servei 
de radiologia, que té maquinària 
de més de 30 anys. Un altre dels 
compromisos de Salut podria ser 
tornar a posar en funcionament 

el servei de cafeteria del centre.
Amb motiu d'una entrevista a 
Canal 21 Ebre, Lleixà va reite-
rar que el proper any serà de 
transició. De fet, el procés serà 
complex i més lent del que havia 
previst el Departament de Salut 
mesos enrere. El motiu és que 
caldrà desvincular l’hospital de 
Móra d’Ebre de Gecohsa, empre-
sa que pertany a l’Ajuntament de 
Reus, al mateix temps que Salut 
també es fa càrrec de l’hospital 

Sant Joan. De la mateixa manera, 
Lleixà també va deixar clar que 
entenia les reivindicacions dels 
professionals de l’hospital que 
el 12 de desembre van tancar-se 
durant 24 hores per reclamar les 
inversions pendents. A més, la 
directora de Salut va rebutjar que 
l’hospital Sant Joan de Reus tor-
ne a utilitzar fons de reserva de 
l’hospital de Móra d’Ebre. 
D’altra banda, Lleixà va dir que 
els nous pressupostos de la Ge-

neralitat han d’incloure les obres 
anunciades a l’Hospital de Tor-
tosa Verge de la Cinta. També va 
confirmar que el nou CAP d’Am-
posta podrà obrir les portes a fi-
nals de febrer o principis del mes 
de març.  

Hi haurà inversions el 2019
 La directora de Salut garanteix que 

enguany s'actuarà a l'hospital de Móra
 Mar Lleixà rebutja que l'hospital de Reus 

desvie 3,5 milions més dels fons de reserva

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Un moment de l'entrevista a Mar Lleixà, directora de Salut a l'Ebre. // FOTO: ARXIU CANAL 21 EBRE.

Cinta Bonet
MÓRA D'EBRE

Gustau Moreno
MÓRA D'EBRE
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TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

Cuidar la pell a l'hivern
A L'HIVERN la pell pateix sequedat, en-
rogiment o tibantor, que augmenten a cau-
sa dels canvis bruscos de temperatura i de 
l'elevada exposició a la calefacció. Això 
influeix en l'aparició d'arrugues primeren-
ques i en què la cara es mostri amb aspecte 
cansat i amb menys lluminositat. Davant 
d'aquesta situació, cal preguntar-se què po-
dem fer amb la nostra pell quan cauen les 
temperatures perquè llueixi en excel·lents 
condicions. A continuació, et recomano 
unes pautes a seguir, imprescindibles per 
teniu una pell sana, que inclou aplicar uns 
tractaments de bellesa que la teva pell ho 
agrairà. 

EL ROSTRE és la part del 
cos més exposada a les in-
clemències de l'hivern i en 
la qual més es mostren els 
seus estralls. Una bona hi-
dratació facial serà una de 
les claus fonamentals per 
presumir d’una pell per-
fecta, ja que amb el fred,  
les cèl·lules es renoven 
amb més dificultat provo-
cant que aquesta es trobi 
més seca i sensible. Acon-
seguiràs millorar la hi-
dratació utilitzant cremes 
adequades per a la pell, 
amb una textura estil gel i 
que siguin nutritives. Els 
tractaments a base d'àcids 
cosmètics, com l'àcid gli-
còlic, ajuden a eliminar marques a la pell 
com acne, cicatrius o línies d'expressió. A 
més, si els apliques diverses vegades al dia, 
ajudaràs a que la teva cara estigui radiant. 
A la nit, tria una crema menys greixosa, 
perquè la pell descansi i tingui una apor-
tació extra de suavitat i no oblidis fer ser-
vir una màscara,  com a mínim un cop per 
setmana.

NETEGEM la cara no només per elimi-
nar el maquillatge, sinó també les  pròpies 
cèl·lules mortes, la grassa i la pol·lució. Ren-
tar almenys dues vegades al dia, utilitzant 
netejadors que no incorporin detergents, 
farà que els porus s'alliberin i puguin trans-
pirar contribuint al fet que la pell s'hidrati 

de forma natural. A la dutxa no facis servir 
aigua massa calenta, ja que farà que la pell 
es ressequi més. Un cop per setmana s'ha 
de fer neteja en profunditat. Posarem un 
símil molt clar: un cop a la setmana neteges 
casa teva a fons. Sí, oi? Doncs a la teva pell 
també li va bé una neteja a fons d'aquestes 
i això ho farem amb una exfoliació, per eli-
minar les cèl·lules mortes i donar-li vida 
a la teva pell, que es mostra més opaca a 
l'hivern. Hem de fer servir tònic? i tant!!! 
El tònic, és el gran oblidat, el que creiem 
que és menys important i no és així. És un 
pas molt necessari en la rutina de neteja fa-
cial. El què fa el tònic és equilibrar el pH de 

la nostra pell, activa la circulació, per tant 
aporta més oxigenació i més intercanvi de 
nutrients a la nostra pell. En definitiva, el 
tònic prepara a la nostra pell perquè quan 
li apliquem la crema de tractament aquesta 
actuï millor.

SI FAS SERVIR maquillatge; tracta que 
contingui protecció solar ja que, encara 
que pugui semblar-nos que a l'hivern no 
ens cremem, les petites exposicions al sol 
també afavoriran l'envelliment de la pell, 
sinó està ben protegida. Els llavis també 
s'han de mantenir especialment hidratats 
durant l'hivern, ja que tendeixen a esquer-
dar més amb el fred a causa de la delicadesa 
de la pell que els recobreix. Recorda portar  

un protector labial de de cacau a la bossa i 
utilitzar-lo sempre que els notis tibants, o 
amb més freqüència si és possible, per te-
nir-los ben hidratats. Tampoc oblidis po-
sar-te crema a les mans, diverses vegades 
al dia, i utilitzar guants, ja que aquesta part 
del cos és bastant delicada i sempre obli-
dem mimar-la.  A l'hivern les mans es quar-
teren amb gran facilitat, fent que apareguin 
arrugues. De la mateixa manera, el cabell 
pateix a l'hivern per culpa de l'excés d'hu-
mitat i per la sequedat de l'ambient. També 
hauràs notat que sol estar més gros, fent 
que caiguin amb més facilitat. Tallar-lo, 
canviar de xampú i aplicar un tractament 

de queratina seran bones op-
cions perquè creixi amb més 
energia, suavitat i brillantor.

PER REFORçAR l'estat idoni 
de l'ambient, a l'hora de cuidar 
la pell del teu cos, serà impres-
cindible que les estàncies de la 
teva casa es trobin en perfec-
tes condicions d'humitat. Per 
a això baixa la calefacció i usa 
un humidificador o recipients 
d’aigua per humidificar l’am-
bient. Portar uns bons hàbits 
de salut es manifestarà tant a 
l'interior com a l'exterior del 
teu cos. Els mals hàbits, en 
canvi, deixaran empremtes a 
la pell; un bon avís que hauràs 
de canviar-los. Si cada matí al 
mirar-te a l’espill et preguntes: 

per què  tinc aquesta mala cara? La respos-
ta l'hem de buscar en els hàbits nocturns i 
en com dormim. I si realment les hores que 
dormim són suficients o no.

EL FRED és un dels factors externs més 
perjudicials per a la pell, ja que n’altera 
la barrera de protecció natural i causa ti-
bantor, sequedat, irritació i envelliment 
prematur. Per això, és necessari un extra 
d’hidratació i, principalment, una nutrició 
adequada. Pren moltes fruites i verdures, 
perquè contribueixen a la bona salut de la 
nostra pell. Una altra forma d'hidratar el 
cos per dins és bevent almenys dos litres 
d'aigua al dia, un hàbit important de fer 
tant a l'hivern com a l'estiu.

SALUT 
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Abans de res, els meus 
millors desitjos per 
l’any 2019 que tot just 
estrenem!
La recepta que avui 
us porto la podeu 
preparar el dia del 
Dinar de Reis o per 
les properes festes 
majors d’hivern que 
no tardaran gaire en 
arribar. És una recepta 
clàssica però amb el toc 
dolç que li donarà el 
torró de Xixona. De ben 
segur que teniu alguna 
barra pel rebost! 
Proveu-la de fer...
Us agradarà!"

Rodó de pollastre amb
salsa de torró de Xixona

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Guisat de
vedella amb 
albergínies

Ingredients
· 1 kg. de carn de vedella
· 2 cebes tendres
· 2 albergínies
· 4 patates
· 2 tomàquets madurs
· 1 got de conyac
· 2 fulles de llorer
· 6 alls
· 1 cullerada de pebre roig en 
pols
· Pebre negre en pols
· Oli d’oliva
· Sal i salsetes

Elaboració
En una cassola de terra, feu 
un sofregit, amb un bon raig 
d’oli, amb la carn prèviament 
tallada, els alls, les cebes, les 
fulles de llorer i el pebre negre. 
Remeneu-ho tot perquè lligue 
bé amb la carn. Quan comence 
a enrossir, tireu el pebre roig, 
els tomàquets, el got de conyac 
i una mica d’aigua. Deixeu 
que es mesclen tots els sabors 
uns minuts, sense deixar de 
remenar. Afegiu més aigua 
per coure la carn, fiqueu la 
sal i les salsetes. A part, en 
una paella, fregiu les patates 
trossejades i les albergínies a 
daus i ho reserveu per a més 
endavant. Quan el guisat ja 
estigue cuit i el suquet espès, 
afegiu-li les patates i albergínies 
prèviament fregides. Remeneu-
ho tot junt per a mesclar tots 
els ingredients. Tot seguit ja ho 
podeu servir.

INGREDIENTS
· 1 rodó de pollastre farcit.
· 4 pastanagues.
· 2 cebes grosses.

· 4 alls.
· Pebre mòlt i pebre en gra.
· Oli d'OVE.

· Una mica d'aigua.
· Un got de vi aromàtic.
· 100g de torró de Xixona.

ELABORACIÓ
1. Salpebrem el rodó de pollastre. 
Reservem.
2. Posem a escalfar oli amb els alls 
en una cassola. Rostim el rodó fins 
que quedi daurat.
3. Afegim les verdures tallades i 
les sofregim una mica. Aboquem 
el vi aromàtic i remenem molt bé, 
deixant que evapori l'alcohol durant 
uns minuts.
4. Afegim una mica d'aigua a la 

cocció i tapem la cassola. Deixem 
fer xup-xup durant uns 30 minuts. 
5. Mentrestant es va cuinant la carn 
aprofitem per desfer el torró amb 
les mans o amb una forquilla. Ens ha 
de quedar ben desfet.
6. Una vegada ha finalitzat la cocció 
de la carn retirem del foc i deixem 
reposar uns minuts.
7. Les verdures cuites les posem al 
got de la batedora, les triturem i la 
salsa que ens ha quedat l'aboquem 

en un cassó.
8. Posem el cassó a escalfar a foc 
suau  i aboquem el torró desfet. 
Remenem molt bé amb unes varetes 
fins que el torró ens quedi ben 
integrat a la salsa.
9. Quan el rodó estigui tebi o fred 
ja  podem treure la malla i el podem 
tallar a rodanxes (com més fred 
estarà més fàcil serà tallar-lo).
10. Presentem els talls de carn 
acompanyat de la salsa.

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

Durant el mes de desembre Alcanar i 
les Cases han celebrat les XXV Jorna-
des Gastronòmiques de la Clementi-
na, que han permès a veïns i visitants 
tastar els millors plats amb un toc 
cítric. Cadascun dels menús propo-
sats pels deu restaurants membres 
del Col·lectiu Gastronòmic d'Alcanar 
i les Cases s'han inspirat en el recep-

tari de la Fundació Alícia. En el marc 
de les Jornades Gastronòmiques de 
la Clementina, l'Ajuntament ha or-
ganitzat visites guiades a la Cisterna 
del Vall i a la Casa O'Connor- Centre 
d'Interpretació dels Ibers perquè els 
comensals puguen complementar 
l’experiència gastronòmica amb una 
activitat cultural.  C.B.

Alcanar reivindica la cuina del cítric
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Bernat
"Jo he dibuixat 
el Delta de 
l'Ebre i on està 
l'Ampolla he 
fet una fletxa 
per indicar on 
estem."

PINZELLADES2

Gerard
"Jo he dibuixat 
el port de 
l'Ampolla 
amb diversos 
comerços: 
la xurreria, 
la gelateria, 

alguns restaurants i també el mar, un 
coll verd i el parc del Club Nàutic."

Elsa
"Jo he dibuixat 
la farmàcia per 
dins. En van 
ensenyar el 
funcionament 
i just va vindre 
una senyora 
amb el seu bebè a pesar-lo a la 
bàscula de bebès."

Laura
"El meu dibuix 
representa 
l'Ampolla l'any 
1989 en què 
el poble va 
aconseguir la 
segregació. El 
poble es va convertir en municipi i 
va tenir el seu Ajuntament."

Ainara
"Jo he dibuixat 
en gran el nom 
de l'Ampolla 
i la seva gent, 
un llibre, 
una cançó i 
la guitarra 

de Jorge Martínez. Ens va venir a 
cantar l'himne de l'Ampolla perquè 
és l'autor."

Victòria
"El meu dibuix 
tracta sobre 
la visita del 
senyor Comí 
a l'Ampolla. 
Va parlar de la 
Segregació."

Roger
"El meu dibuix 
representa 
quan vam tenir 
xerrades a 
l'escola amb un 
pescador i el 
senyor Comí."

Iker
"Jo he dibuixat 
al mateix Jorge 
Martínez, qui 
ens va venir a 
ensenyar-nos 
la cançó de 
l'Ampolla."

Joel
"Jo he dibuixat 
diversos 
comerços. I de 
tot, el que més 
m'ha agradat 
ha sigut fer la 
crema."

Bega
"L'Escola Mediterrani de l'Ampolla hem 
participat en la 6a setmana del comerç. Jo he 
dibuixat una plaça amb el títol de la setmana 
del comerç: l'Ampolla i la seva gent. Després he 
dibuixat una platja perquè és un poble de costa, 
una font, un parc i diversos comerços."

Ainara
Jo he dibuixat en gran el títol: "l'Ampolla i la 
seva gent". També la plaça González Isla que 
és la plaça principal de l'Ampolla amb dues 
oques que estan cada dia i em fan molta gràcia. 
Darrere, hi ha la font i diversos comerços."

Alexia
"En la setmana del comerç tots els cursos de l'escola 
hem anat a visitar una botiga. Els alumnes de 4t 
que som nosaltres vam visitar dues farmàcies: la del 
port i la farmàcia Curto."

Ivan
"Jo he dibuixat 
la farmàcia per 
fora. És una 
antiguitat de 
l'Ampolla. La 
farmàcia té 40 
anys."

ALUMNAT DE 4T DE L'ESCOLA MEDITERRANI
La setmana del comerç a l'Ampolla ha permès conèixer de 
més a prop diversos establiments de la població als alumnes 
de l'escola Mediterrani. En les visites van aprendre com tre-
ballen a la farmàcia, com ordenen els medicaments i també 
com fer un bon ús d'ells. Ens han demostrat haver gaudit de 
les activitats que van fer durant tota la setmana. Alguns han 
destacat la visita a la carnisseria on els van ensenyar a fer 

mandonguilles. D'altres han explicat que van fer una crema 
i els va agradar l'experiència. A banda de saber més sobre 
els comerços també van 
aprendre sobre la segre-
gació  de l'Ampolla l'any 
1989, data en què es va 
convertir en municipi i va 
tenir Ajuntament propi. 

L'Ampolla i la seva gent

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

P
PETITS ARTISTES

>

>

>
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L'I AM PADEL d’Amposta va viure una 
jornada entretinguda amb la visita de 
Gemma Triay i Lucía Sainz, les dos juga-
dores número dos al rànking del World 
Padel Tour. Van oferir una jornada de 
pàdel dinàmica per als amants d’aquest 
esport on van poder jugar amb elles i 
també conèixer de ben a prop com és el 

pàdel professional. La parella formada 
per lAnna Viñes i Laia Mestre van ofe-
rir un clínic amb les convidades que va 
deixar el públic bocabadat. Triay i Sanz 
visitaven per primera vegada Amposta 
però van firmar estar disposades a tor-
nar a les nostres Terres, si pot ser, sent 
primeres del World Pàdel Tour.  C.S.

Triay i Sainz a L’I AM Pàdel Amposta

JOCS ESPORTIUS

El grup Xou Petit Doma’m del 
CP l’Aldea, millor equip de l’any

El Grup Xou Petit Doma’m del 
Club Patí l’Aldea ha estat elegit 
el millor equip de l’any en ca-
tegoria absoluta a la gala dels 
Premis Esportius del Baix Ebre. 
L’acte va tenir lloc a Camarles 
on es van premiar més de 800 
esportistes de 30 disciplines 
diferents. Aquest any, el grup 
de patinatge ha aconseguit un 
palmarès extraordinari en pro-
clamar-se campió territorial de 
Catalunya i d’Espanya, a més 
d’aconseguir el subcampionat 
d’Europa i classificar-se tercer 
del món en la modalitat show 
de patinatge artístic. Durant 

la gala també va ser premiat el 
Club Gimnàstica Rítmica l’Am-
polla com a millor entitat, el 
Twist Club Ball Esportiu Jesús 
pels seus èxits en competició 
esportiva i la primera Cursa de 

la Dona de les Terres de l’Ebre, 
organitzada per l’ATE i la Lli-
ga Contra el Càncer, va rebre 
el premi a millor esdeveni-
ment esportiu de l’any. L’atleta 
Màxim València de l’Atletisme 

Perelló, millor esportista en 
la categoria federada escolar, 
mentre que l’escaquista Gerard 
Añó del Cub Escacs Peó Vuit, 
va ser millor esportista escolar 
2018. 

Alcanar 
reconeix els 
esportistes

Vora 100 esportistes de dife-
rents categories i modalitats 
competitives d’Alcanar, van 
rebre el seu reconeixement a 
la Gala Esportiva canareva i ca-
senca 2018. Una bona manera 
de tancar la temporada moti-
vant als esportistes i entitats 
per la tasca que desenvolupen. 
Entre els reconeixements es 
van atorgar cinc grans premis: 
Esportista Local, Trajectòria 
Esportiva, Promesa Esporti-
va,  Esdeveniment Esportiu i 
Millor Esportista i/o Membre 
de l’Entitat. Joaquin Reverté, 
menció especial per la seva tra-
jectòria, i Àlex Martín, menció 
especial a esportista promesa, 
asseguren sentir-se afalagats 
per rebre aquest premi al seu 
poble. Alcanar ha demostrat 
tenir esportistes de gran ni-
vell, des de les categories base 
fins a l’elit. En la màxima ca-
tegoria competitiva van voler 
reconèixer a Albert Fontet, ju-
gador de bàsquet professional. 
Per tancar la gala, Edu Prades, 
va ser nomenat millor espor-
tista d’Alcanar 2018. Jordi Bort, 
regidor d’Esports de la pobla-
ció, destacava sentir alegria per 
poder reconèixer els esportis-
tes que porten el nom d’Alca-
nar arreu.   C.S.

Vora 400 corredors i corredo-
res van participar en el IV Cros 
ATE-Ciutat de Tortosa Gran 
Premi Eduardo Fornós, el passat 
diumenge 2 de desembre al Parc 
de Remolins de Tortosa.
Un circuit de gespa ideal per a 
competir junt amb una excel·lent 
climatologia va possibilitar que 
es disputessin les vint-i-dues 
curses programades per atletes 
de les Terres de l’Ebre i d’arreu 
de Catalunya. 
Una prova que cada any incre-
menta la participació. La prova 
incloïa totes les categories, tam-
bé les de promoció, i a més, el 
Campionat de Catalunya Univer-
sitari. Roger Sans (URV), el guan-
yador en categoria univeristaria 
masculina, va afirmar que li agra-
da molt el circuit del Cros ATE 

Ciutat de Tortosa, i que aquest 
any volia revalidar el títol. Sentia 
satisfacció per haver aconseguit 
tornar a guanyar. Jone Zabaleta 
(Universitat de Lleida), va ser 
la guanyadora en categoria uni-
versitària femenina. Zabaleta 
afirmava sentir gran interès per 
aquesta prova, ja que li serveix 
per classificar-se per als campio-
nats d'Espanya. Tortosa va viure 
una matinal atlètica organitza-
da pel Club Atletisme Terres de 
l’Ebre, el Consell Esportiu del 
Baix Ebre i l'Ajuntament de Tor-
tosa, amb el suport del Consell 
Català de l'Esport de la Generali-
tat de Catalunya i la URV.  

Exitós IV Cros ATE Ciutat de Tortosa 
Gran Premi Eduardo Fornós

El Grup Xou Petit Doma'm del Club Patí l'Aldea, a la Gala dels Premis Esportius del Baix Ebre. // FOTO: CCBE.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Sortida del IV Cros ATE Ciutat de Tortosa. // FOTO: CANAL 21.

El III Torneig de Minihand-
bol Ciutat d’Amposta va con-
centrar més de 200 xiquets i 
xiquetes al pavelló d’Amposta 
el passat dissabte 15 de des-
embre. La jornada d'handbol 
infantil va servir per col·la-
borar també amb la Mataró 
de TV3. En la categoria aleví 
van guanyar el CE Tortosa. 
En benjamins es van imposar 
el Móra d’Ebre, i en categoria 
prebenjamí van guanyar els 
Vicenç Andreu.  C.S.

Matinal de 
Minihandbol 
per la Marató

E
ESPORTS

Míriam Gavaldà
CAMARLES

Clara Seguí
TORTOSA
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D
DIVERS

EL GRAN RECAPTE ha superat les 
espectatives i l'edició del 2018 ha tancat 
amb 91.000 quilos d'aliments de primera 
necessitats recollits a les quatre comar-
ques de les Terres de l'Ebre. Des del Banc 
dels Aliments, el seu coordinador Òscar 
Ologaray, destaca que hi ha un aug-
ment del 10% respecte a l'any anterior, 
i això es deu a que en poblacions més 
petites s'ha participat activament amb 

voluntaris als punts de recollida i cam-
panyes de sensibilització.
Enguany han participat en esta inicia-
tiva del Banc dels Aliments 1.500 volun-
taris al conjunt de les Terres de l'Ebre. 
Durant el primer cap de setmana de des-
embre i en línia fins al 15 de desembre, 
van ajudar a recaptar el 20% dels ali-
ments que anualment es gestionen des 
del Banc dels Aliments.  A.P.

91.000 quilos d'aliments a l'Ebre

CONFLICTE ENTRE TELEVISIONS

"La Xarxa ha de resoldre el problema" 

El president del Col·legi de Pe-
riodistes a les Terres de l’Ebre, 
Josep Baubí, ha demanat que la 
Xarxa de Televisions Locals so-
lucione d’una vegada el conflic-
te entre els dos canals privats 
del territori: Canal 21 Ebre i 
Canal Terres de l'Ebre. Després 
de molts impediments, Canal 
21 Ebre va aconseguir entrar a 
la Xarxa de manera efectiva al 
febrer del 2017, però l’ens que 
depèn de la Diputació de Barce-
lona va imposar un repartiment 
de la cobertura de la informació 
en funció dels acords de cada 
mitjà amb els ajuntaments, per 
criteris polítics i no periodís-
tics. Segons Baubí, este proble-
ma l’ha creat la Xarxa.
Ara mateix, Canal 21 Ebre no 
pot vendre a les altres televi-
sions associades a la Xarxa una 
notícia ocorreguda a Torto-
sa, Amposta, Gandesa o Móra 
d’Ebre, per posar alguns exem-

ples. Baubí ha afegit que no li 
agraden els “monopolis”, i ha 
recordat que la Xarxa és “un in-
vent polític” que es va forjar des 
del Palau de la Generalitat.
De la mateixa manera, Bau-
bí també ha assenyalat que al 
Col·legi de Periodistes no li ha 
agradat com ha anat el procés de 
“privatització encoberta” de Rà-
dio Delta, l’emissora municipal 
de Deltebre. De fet, ha contrapo-
sat esta externalització al con-
curs que s’ha convocat a Alcanar 
per contractar un tècnic de so.
A banda, el president del Col·le-
gi de Periodistes a les Terres de 
l'Ebre també ha rebutjat el nou 
repartiment de càrrecs que els 
partits catalans han pactat a la 
Corporació Catalana de Mitjans 
Audiovisuals. De fet, ha dit que 
és un “repartiment de cromos 
indignant”.  

Josep Baubí durant una entrevista al Canal 21. // FOTO: CANAL 21.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Gustau Moreno
TORTOSA

TECNOLOGIA

NEX Dual Display i dues novetats més

La companyia asiàtica Vivo ha presentat el seu nou model 
de telèfon intel·ligent anomenat NEX Dual Display, un im-
pressionant dispositiu que incorpora dues pantalles tàc- 
tils, amb una principal de 6’4” sense marcs i un altra se-
cundària més petita a la part del darrera, en la que hi tro-
barem integrades 3 òptiques fotogràfiques, mitjançant les 
quals ens permetrà realitzar tant les tasques de “selfie”, 
com de càmera convencional amb zoom.
Quant a característiques tècniques, El VIVO NEX Dual 
Display encaixa dintre de la gamma més alta del mercat, ja 
que integra un potent xip Snapdragon 845, ben acompassat 
gràcies als 10Gb de memòria RAM principal, una autèntica 
barbaritat més pròpia dels millors equips informàtics de 
sobretaula actuals. Pel que fa a altres prestacions, ressal-
tem la impressionant pantalla principal amb els esmen-
tats 6’4”, de tecnologia OLED i resolució FullHD+ (2340 
x 1080), eliminant pràcticament la totalitat dels marcs. Per 
la part del darrera, ens trobem la segona pantalla de 5’49”, 
amb resolució FullHD (1080), que tampoc està gens ma-
lament.
I és precisament en aquesta part del darrera en la que el fa-
bricant ha aprofitat per integrar tota la mecànica fotogrà-
fica del telèfon, amb una triple càmera de 12Mp, seguint 

la tendència multiòptica dels últims temps. Entre altres 
característiques, aquest súpertelèfon disposa de 128Gb 
d’emmagatzematge bàsic i una bateria de 3.500 mAh, que 

haurem de veure com es comporta havent d'alimen-
tar totes dues pantalles. El dispositiu ha d'estar dis-
ponible al mercat xinès des del 29 de desembre del 
2018, per uns 630€ al canvi.
Com a altra gran novetat, esmentem també dos mo-
dels més que s’han anunciat a correcuita abans que 
expiri el 2018. Procedents del mercat xinès, la marca 
Lenovo ens presenta l‘espectacular ZE Pro GT, un 
telèfon intel·ligent “tot pantalla”, amb un 95’06% 
de frontal visual i que constitueix un nou rècord del 
mercat. Serà presentat en vàries versions, una d'elles 
equipada amb el poderós Snapdragon 855 5G, el nou 
processador top de Qualcomm.
I, finalment, és la controvertida multinacional 
Huawei qui no es vol quedar enrere, tot i la multitud 
de litigis que afronta amb diversos països occiden-
tals, i ens filtra el seu nou Nova 4, el primer dispo-
sitiu telefònic del món en eliminar la famosa cella o 
“notch” tan característica dels telèfons actuals i que 
incorpora una càmera amb sensor Sony de 48Mp 

f/1.8, totalment integrada dintre del panell frontal. Ha 
d'estar disponible a partir del 27 de desembre, també per 
al mercat xinès, amb un preu al voltant dels 500€. 

per Jaume Querol
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt del 

món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit de 

la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt del 

món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Clara Seguí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes se 

celebra el ple municipal, que 

s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per Jesús 

Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un nou 

col·legi de les Terres de l'Ebre, 

amb els més petits com a 

protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de Batea / 

Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural del 

cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de premsa 

de la setmana, emeses ínte-

grament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del món

16.00 Ple municipal de Batea / 

Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la setma-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de Tortosa 

/ Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Primer Marketplace de comerç local

Cavalcada del Rei... Lleó

Les associacions de comerciants 
de la Sénia, Deltebre i Sant Car-
les de la Ràpita han inaugurat el 
primer Marketplace de venda 
en línia per als comerços locals, 
emmirallats en grans platafor-
mes com Amazon per adaptar 
la venda de proximitat als nous 
hàbits de consum. Es tracta de 
les primeres plataformes de co-
merç en línia per a municipis 
de Catalunya, amb un projecte 
innovador que permet comprar 
des de producte agroalimen-
tari fresc de kilòmetre 0, fins a 
moda, joies o complements de 

la llar. L'empresa de màrque-
ting i publicitat Pymeralia ha 
desenvolupat la plataforma. El 
seu director, Jordi Zaragoza, ha 
explicat que s’ha planificat per 
a ser una plataforma útil i àgil.
Els representants dels tres mu-
nicipis que impulsen el projecte 
es mostren molt satisfets amb la 
iniciativa. L’alcalde de la Ràpita, 
Josep Caparrós, destaca l’opor-
tunitat que representen els Mar-
ketplace per als comerços locals 
d’estar a la xarxa, mentre que 
la presidenta de la Unió de Co-
merç Rapitenc, Natàlia Guart, 
ha destacat que s’ha assolit un 
repte. L’alcalde de la Sénia, Joan 
Moisés, considera que el comerç 
local ha de lluitar contra les 

grans plataformes de comerç, 
mentre que la presidenta de la 
Federació de Comerciants de 
la Sénia, Araceli Michavila, ha 
apuntat que es vol oferir como-
ditat a la gent que cada cop com-
pra més des de casa. El regidor 
de Comerç de Deltebre, Fran-
cesc Castro, ha destacat que el 
Marketplace és també una pla-
taforma de visita i coneixement 
del territori. Ricard Chopo, de la 
Federació de Comerç i Turisme 
(FECOTUR), també ha valorat 
de manera molt satisfactòria 
esta iniciativa. 
De moment, s'hi han adherit 
deu establiments de cada muni-
cipi i s'obrirà a nous comerços 
locals aviat.  

La Cavalcada de Reis de Tortosa 
girarà al votant del Rei Lleó i els 
personatges que apareixen en la 
famosa pel·lícula de Disney. La 
desfilada del 5 de gener comp-
tarà amb la participació d’unes 
400 persones. El regidor de Fes-
tes de Tortosa, Domingo Tomàs, 
ha afirmat que la maduresa ad-
quirida en els darrers deu anys 
els ha permès preparar el que 

considera que serà una de les 
millores cavalcades del país.
L’arribada de Ses Majestats Els 
Reis d'Orient en les barcasses 
reials riu avall tindrà el seu des-
embarcament a la platja de Fe-
rreries. Després de desembar-
car, els tres Reis i el seu seguici 
aniran a l'església del Roser per 
a l'adoració al pessebre vivent 
que hi haurà a les escales del 

temple, per traslladar-se des-
prés a l'Ajuntament des d'on fa-
ran la salutació als més menuts. 
La desfilada sortirà a les 18.45 
de la plaça de l'Ajuntament 
fins al parc municipal Teodor 
González. El dia de Reis, Ses 
Majestats faran una visita a les 
persones grans ingressades a 
diferents centres sanitaris del 
municipi.  C.B.

Presentació del Marketplace al Museu de la Mar. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Presentació de la Cavalcada de Reis 2019. // FOTO: CEDIDA.
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 El resum d'algunes de les 
imatges que ens han deixat 
les notícies del 2018
#p6 i 7

 La PDE alerta del perill 
dels bancs d'aigua, amb 
motiu d'una reunió amb la 
comunitat científica 
celebrada a Roquetes #p9

 El consell de govern de la 
URV es reuneix a Tortosa 
i aprova un pressupost de 
110,6 milions d'euros per a 
l'exercici del 2019 #p10

 Els parcs de bombers de 
Tortosa, Amposta, 
Ulldecona i Ascó protesten 
perquè estan sota mínims
#p11

 Tortosa comença les 
obres de la plaça de la 
Catedral, amb un cost de 
quasi 1,9 milions #p18

 Neguit a la Ribera d'Ebre 
perquè el govern espanyol 
vol tancar totes les nuclears 
abans del 2030 #p24

 El tren turístic Lo 
Caspolino vol començar a 
funcionar durant el 2019, 
gestionat per FFGG #p25

 El ple del Consell 
Comarcal de la Terra Alta 
aprova una moció que 
demana una moratòria 
eòlica indefinida #p26


